
El nou Parlament tindrà 
cinc diputats de l’Ebre

 Seran Salvadó i Viña (ERC), Paladella (PSC), 
Sales (Junts) i Jordan (En Comú Podem)

 ERC guanya les eleccions del 14-F al territori, a 
les quatre comarques i a les quatre capitals

Tortosa debuta 
com a Capital 
de la Cultura 
Catalana

La ciutat de Tortosa ha pres el relleu 
del Vendrell com a Capital de la 
Cultura Catalana aquest 2021, amb 
una reivindicació de la modernitat i 
la tradició de la capital ebrenca.
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La Taula de Consens rebutja el pla de l’Estat per protegir el Delta
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Roigé reclama al govern una passarel·la per a la 
pilastra buida del monument franquista de Tortosa
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UNA LLEI ELECTORAL pròpia per a 
Catalunya, però una llei que siga “anti-
feixista”. Això és el que ha demanat el 
president del Parlament, el republicà Ro-
ger Torrent, per a la legislatura que naix 
del 14-F. Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre l’últim dia de campanya, Torrent 
va dir que confia en què durant la prope-

ra legislatura es podrà desencallar 
l’aprovació d’una llei electoral, cosa que 
no ha estat possible perquè durant els 
darrers 40 anys CiU i al PSC, “que eren els 
que es repartien el poder, no es posaven 
d’acord”. Torrent va recordar que per 
aprovar una llei electoral pròpia es ne-
cessiten 90 dels 135 diputats.  G.M.

Torrent vol una llei electoral pròpia i ‘antifeixista’

ELECCIONS 14-F

Salvadó, Viña, Paladella, Sales i 
Jordan, els cinc diputats ebrencs

 Els republicans guanyen a les Terres de l’Ebre 
i s’imposen per primer cop a les quatre comarques

 El PDeCAT, la CUP i Ciutadans es queden lluny 
d’aconseguir representació ebrenca al Parlament

El nou Parlament sorgit de les 
eleccions del 14 de febrer tin-
drà cinc diputats de les Terres 
de l’Ebre, dels 18 que n’hi ha-
via en joc a la circumscripció 
de Tarragona. Tres diputats 
seran del Baix Ebre, un de la 
Terra Alta i un del Montsià, i 
cap de la Ribera d’Ebre. El ra-
pitenc Lluís Salvadó repetirà a 
la cambra catalana després de 
la victòria d’ERC a la demar-
cació, així com en les quatre 
comarsques del territori. La 
federació ebrenca d’Esquerra 
tindrà una altra representant, 
amb l’entrada de la tortosina 
Maria Jesús Viña, també regi-
dora a l’Ajuntament de la capi-
tal del Baix Ebre.
L’altra notícia de la nit va ser 
el retorn a la cambra catalana 
de l’alcalde de Batea, Joaquim 
Paladella, que en estes elec-
cions era el número 4 del PSC 
per Tarragona. Paladella ja va 
ser diputat al Parlament entre 
els anys 2003 i 2010.
Per la seua banda, la número 2 
de Junts, la jesusenca Mònica 
Sales, va aconseguir revalidar 
l’acta de diputada. Finalment, 
el tortosí Jordi Jordan, porta-
veu de Movem Tortosa i coor-
dinador de Movem Terres de 
l’Ebre, va fer valer el fet de 
liderar la llista d’En Comú Po-
dem per Tarragona. Jordan, 
que també és el vicepresident 
al Consell Comarcal del Baix 
Ebre, ha entrat per primer cop 
al Parlament.
En canvi, va quedar lluny de 
poder aconseguir l’acta de 

diputat l’alcalde de Gandesa, 
Carles Luz, que era el número 
2 del PDeCAT, formació que 
no ha obtingut cap diputat  en 
cap de les demarcacions ca-
talanes. També es van quedar 
sense representació ebrenca 
la CUP i Ciutadans, tot i que 
estes dos candidatures van ob-
tenir un diputat cadascun per 
Tarragona, Laia Estrada i Ma-
tías Alonso, respectivament.

ERC s’imposa a l’Ebre
La victòria d’ERC a les Terres 
de l’Ebre va ser contundent, 
tot guanyant per primer cop a 
les comarques del Baix Ebre, 
Montsià, Ribera d’Ebre i Te-
rra Alta. De fet, la comarca 
terraltina era l’única en què 
no van aconseguir guanyar a 
les eleccions del 2017, on va 
véncer JuntsxCat. El 14-F, els 
republicans van aconseguir 
el 30,7% dels vots d’emesos a 
la Terra Alta. De la mateixa 
manera, la victòria d’ERC al 
conjunt del territori va tras-
lladar-se també a 41 dels 52 
municipis. Només dos van ser 
per al PSC: Batea i el Mas de 
Barberans, mentre que els nou 
restants van ser per a Junts: 
Arnes, Horta de Sant Joan, 
Bot i Prat de Comte, a la Terra 
Alta; Freginals i Masdenverge, 
al Montsià; Garcia i la Palma 
d’Ebre, a la Ribera d’Ebre, i 
també l’Ampolla, al Baix Ebre.
A més a més, els republicans 
van guanyar a les quatre capi-
tals de comarca, Tortosa, Am-
posta, Gandesa i Móra d’Ebre,  
i també van imposar-se als 11 
municipis dels ebrencs que 
anaven a la candidatura d’ERC 
per Tarragona. 

Lluís Salvadó i Alfons Montserrat, en la valoració dels resultats del 14-F. / CLAUDIO ENA.

‘Un de cada tres ebrencs ha votat ERC’
Dos dies després del 14-F, ERC va valo-
rar els resultats electorals a les Terres de 
l’Ebre, on s’ha consolidat com la primera 
força després de guanyar a les quatre co-
marques i a 41 dels 52 municipis. El pre-
sident d’Esquerra a l’Ebre, Alfons Mont-
serrat, va afirmar que els republicans 
han consolidat “l’hegemonia” al territori. 
D’altra banda, el diputat electe Lluís Sal-
vadó també va valorar que “un de cada 
tres ebrencs ha votat ERC”, un fet que as-
sumeixen amb responsabilitat. De fet, Sal-
vadó va recordar els punts estratègics que 
ERC es compromet a impulsar a les Terres 
de l’Ebre, en el marc d’un projecte per a la 
“reconstrucció del país”, com ara dotar al 

territori de veu pròpia, donar resposta a 
les necessitats sanitàries de l’Ebre, o im-
pulsar el desplegament del món digital. 
Per la seva band, la diputada electa d’ERC, 
la jesusenca Maria Jesús Viña, també va 
celebrar la victòria dels republicans a les 
Terres de l’Ebre, en les eleccions del 14 de 
febrer Una victòria arreu del territori, 
però també a la ciutat de Tortosa i a tots 
els pobles del municipi. Viña també va as-
segurar que, amb els resultats a la mà, ERC 
se sent avalada per impulsar el projecte 
d’ampliació i reforma de l’Hospital de Tor-
tosa Verge de la Cinta (HTVC), així com 
per retirar el monument franquista de la 
Batalla de l’Ebre.    C.B.

G.M. / A.P.
TORTOSA



Març 2021 // 3cop d’ull

Salvadó veta el PSC per a governar el país
 El rapitenc afirma que ERC no pactarà amb 

els socialistes i recorda la repressió per l’1-O
 Reitera que els republicans volen desencallar la 

vegueria de l’Ebre, amb diferents vies per a fer-ho

Lluís Salvadó va reiterar en 
la recta final de la campanya 
que ERC no governaria amb 
el PSC. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, el número 2 
d’ERC per Tarragona va re-
cordar que ara qui està dema-
nant la inhabilitació dels al-
caldes de la Ràpita, Roquetes i 
Móra la Nova, pel referèndum 
de l’1 d’Octubre, és la fiscalia 
del govern del PSOE amb el 
suport dels comuns. Per tant, 
va justificar que ERC, amb la 
resta de partits independen-
tistes, signés un compromís 
per no governar al costat dels 
socialistes. “Amb els que de-
manen la inhabilitació dels al-
caldes que han estat votats per 
la ciutadania del nostre país, 

amb els que ens inhabiliten 
i ens tanquen a la presó, com 
és lògic i normal, no forma-
rem govern i no pactarem”, va 
sentenciar. En qualsevol cas, 
Salvadó va matisar que això 
no implicava que ERC puga 
haver donat suport al govern 
del PSOE i d’Unidas Podemos 
a Madrid. “Quan hem de de-
cidir si PP o PSOE, qualsevol 
persona, qualsevol ciutadà 
del nostre país amb una mica 
de sentit comú acaba triant 
PSOE, i això a ERC ho tenim 
claríssim. No perquè siguen 
bons, sinó perquè al costat del 
PP qualsevol cosa és bona”, 
va assenyalar. “A Catalunya, 
evidentment, si tenim l’opció 
de triar, que l’hem de tenir, la 
nostra opció és un pacte amb 
aquelles formacions políti-
ques amb les que compartim 
valors”, va afegir-hi Salvadó.

A banda, Salvadó també va re-
ferir-se al compromís renovat 
dels republicans d’impulsar 
la vegueria de l’Ebre. La pri-
mera opció seria desencallar 
el marc legal espanyol, amb 
els suport del PSOE i dels co-
muns. Si això no fos possible, 
les altres tres vies serien una 
llei al Parlament, per crear un 
ens específic per a les Terres 
de l’Ebre; una mancomunitat 
dels quatre consells comar-
cals, o bé dotar de competèn-
cies un consorci. 
Finalment, també en clau te-
rritorial, Salvadó va lamentar 
que Junts plantegés ara que 
cal “repensar” l’ampliació de 
l’hospital de Tortosa, o que 
vulga crear un consorci per 
gestionar la sanitat del territo-
ri, quan des de Salut s’acaba de 
crear l’empresa pública Salut 
Terres de l’Ebre. 

G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Lluís Salvadó, durant l’entrevista. // C21.

ELECCIONS 14-F

Alfons Montserrat va reco- 
nèixer el 22 de febrer, una set-
mana després de les eleccions, 
que no era gens fàcil intentar 
configurar un govern ampli, 
amb Junts, la CUP i els co-
muns, com voldria Esquerra. 
Però el president d’ERC a les 
Terres de l’Ebre va remarcar 
que no es pot perdre la “gran 
oportunitat” que s’obri després 
de les eleccions del 14-F. “Està 

clar que intentar un marc ampli 
d’acord no és gens senzill, per 
tots els antencedents i tot el que 
hi ha. Però és cert que hi ha una 
gran majoria de la ciutadania 
que està a favor del dret a de-
cidir, i que seria important que 
esta majoria social puga traslla-
dar-se a l’hora de fer govern”, 
va argumentar Montserrat.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, el republicà va dema-
nar un esforç a tothom, per no 
haver de repetir les eleccions al 
Parlament. “Jo penso que to-
thom, tothom, hauria de fer un 

esforç per evitar tornar a repe-
tir les eleccions. La ciutadania 
no entendria esta incapacitat 
per no arribar a acords. Crec 
que això seria el desitjable”, va 
assegurar. Però, en canvi, 
Montserrat també va reiterar 
que no es contempla un govern 
d’Esquerra amb els comuns i el 
PSC. 

‘Tothom hauria de fer un esforç per no repetir les eleccions’
G.M.
ALCANAR

Un moment de l’entrevista a Alfons Montserrat. // C21.
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La jornada electoral del 14-F a les Te-
rres de l’Ebre es va celebrar sense in-
cidents, i amb un dispositiu especial 
perquè es desenvolupés amb segure-
tat. Molts municipis van canviar les 
seus dels col·legis electorals per altres 
espais amb més capacitat. Va ser el cas 
d’Amposta. El consistori va canviar 
fins a vuit col·legis electorals. El regi-

dor de Governació, Miquel Subirats, 
va explicar que s’hi van realitzar nete-
ges específiques. 
Subirats també va detallar que havien 
fet test d’antígens a tots els treballa-
dors municipals desplegats, i també 
als agents de la Policia Local. A més, 
l’Ajuntament d’Amposta va assegurar 
que repetiria els testos després de les 
eleccions, i que també els realitzaria 
als membres de les meses electorals 
que havien participat. D’altra banda, el 
sergent de la Policia Local d’Amposta 

va detallar que havien realitzat un dis-
positiu continu, per poder desenvolu-
par amb seguretat la jornada electoral.
En el cas de Tortosa, es van canviar 
quatre col·legis electorals. El pavelló 
de Ferreries va acollir els votants que 
tradicionalment acudeixen al Centre 
Cívic del barri. Una de les presiden-
tes de mesa va explicar algunes de les 
mesures de seguretat que aplicaven. 
Els EPIS o un mecanisme per no to-
car els DNI eren algunes d’aquestes 
proteccions.

Els col·legis electorals van tancar a les 
20 hores. La imatge més impactant va 
ser la que es va poder veure a les 19 ho-
res, quan els membres la mesa electo-
ral es van posar els EPIS per prote-
gir-se de les persones positives en 
coronavirus, sospitosos i contactes es-
trets. Tot i les proteccions, van assistir 
molt poques persones a votar en aques-
ta franja. Els escrutinis van començar 
de forma puntual; primer, es va proce-
dir amb el vot per correu i, finalment, 
es van comptar la resta de vots. 

ELECCIONS 14-F

 POLÍTICA

Ampli dispositiu per un 14-F segur
Cinta Bonet
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO



Març 2021 // 5cop d’ull

 POLÍTICA 



cop d’ull6 // Març 2021  

 POLÍTICA

Marcos només vol sumar amb ERC i la CUP
 La coordinadora de Junts a les Terres de l’Ebre 

aposta per un govern del bloc independentista
 L’ampostina no veu necessaris els comuns i 

defensa que ‘ara cal tallar el cordó amb Madrid’

Annabel Marcos aposta per un 
govern de Junts amb Esque-
rra i la CUP, ja que totes les 
forces independentistes hau-
rien d’estar representades en 
el nou executiu. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, 
Marcos va afirmar que això és 
el que tothom tenia clar abans 
de les eleccions, i també el que 
ara els demana la ciutadania 
que vol tirar endavant el man-
dat de l’1 d’Octubre. “Crec que 
les forces independentistes 
hem d’estar-hi representades 
totes, a Govern, perquè és la 
suma de tots junts el que ens 
pot portar a la gran victòria”, 

va remarcar. “I ara la gent del 
carrer, del sector independen-
tista, ens demana que ens hem 
d’unir els tres per tirar enda-
vant el mandat de l’1 d’Octu-
bre”, va reiterar.
En la mateixa entrevista, la 
coordinadora de Junts a les 
Terres de l’Ebre va donar per 
fet que el republicà Pere Ara-
gonès ha de ser el nou presi-
dent de la Generalitat, per-
què Esquerra ha estat la força 
independentista més votada 
el 14-F. Amb tot, Marcos no 
acabava de veure que siga ne-
cessària l’entrada dels comuns 
al govern, com sí que voldrien 
els republicans.
“Des de Junts ho tenim clar, 
que el pas següent ha de ser 
donar veu a l’1-O, parlar d’am-

nistia, parlar d’autodetermi-
nació, i no sortir d’aquí”, va 
dir. Segons Marcos, cal po-
sar-se forts i dir prou a l’Estat 
espanyol. “És que no hem 
d’estar res, d’este Estat”, va 
denunciar, tot lamentant el re-
curs de la fiscalia perquè els 
presos polítics tornen a la pre-
só amb l’anul·lació del tercer 
grau penitenciari. “De l’Estat 
espanyol l’únic que podem es-
perar és la repressió, i ho diu 
una persona que també l’ha 
patit, amb l’aplicació del 155, 
d’una manera inhumana i to-
talment injusta”, va afegir-hi. 
“Si ara, que és el moment, no 
tallem el cordó amb Madrid, 
haurem perdut 300 anys més 
d’història”, va sentenciar la 
coordinadora de Junts. 

Gustau Moreno
AMPOSTA

L’entrevista amb Annabel Marcos. // C21.

ELECCIONS 14-F
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Jordan demana un govern estable
 El nou diputat d’En Comú Podem aposta per un 

executiu amb la suma d’ERC, el PSC i els comuns
 El tortosí adverteix que una reedició del pacte 

actual entre ERC i Junts seria ‘un desgavell’

L’endemà mateix de les elec-
cions, Jordi Jordan va animar el 
PSC i ERC a formar un govern 
d’esquerres amb els comuns. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, el diputat electe d’En 
Comú Podem va apostar per un 
canvi polític a Catalunya, “ba-
sat en el diàleg, el reforçament 
dels serveis públics i l’equitat 
territorial”. Així, el tortosí va 
defensar la necessitat de for-
mar un tripartit entre el PSC, 
ERC i els comuns. De fet, Jor-
dan va comparat els resultats 
del 14-F amb el que va passar 
a Tortosa després de les muni-
cipals, quan els vetos entre el 
PSC i ERC van fer impossible 
un govern liderat per Movem. 
“Estos vetos creuats són rela-

tius, perquè este matí [pel 15 de 
febrer] el senyor Illa ha dit que 
volia trucar a ERC, en canvi a 
Tortosa el PSC no truca a Mo-
vem perquè saben que som la 
primera força d’esquerres”, va 
lamentar.
“En tot cas, des d’un punt de 
vista progressista i d’esquerres, 
és una mala notícia que con-
tinuen aquests vetos per part 
d’ERC, que continua sense vo-
ler seure a parlar”, va apuntar 
Jordan. “Nosaltres ja ho vam 
dir en campanya, als socialistes, 
quan ells proposaven un pacte a 
dos que era impossible, perquè 
qualsevol acord a Catalunya 
havia de passar per tres partits. 
Per tant, entenem que hauria 
de ser amb aquestes tres for-
ces polítiques, que hauríem de 
posar-nos a treballar per sortir 
del bloqueig en què estem ins-
tal·lats en aquests moments”, 

va dir el nou diputat d’En Comú 
Podem per Tarragona. Jordan 
va afegir-hi que encara hi ha-
via temps per negociar, però va 
remarcar que l’acord hauria de 
fer-se el més ràpid possible, per 
donar resposta a les necessitats 
de la ciutadania afectada per la 
pandèmia i la crisi econòmica. 
En tot cas, va demanar un go-
vern estable.
“Per responsabilitat, caldria 
configurar de la manera més 
ràpida un govern que fos esta-
ble, no una reedició de l’actual 
desgovern, el desgavell i les 
contínues baralles entre les 
conselleries de Junts i ERC”, va 
advertir Jordan. 

G.M.
TORTOSA

Jordi Jordan, durant l’entrevista. // C21.

BAIX EBRE

L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, aposta per con-
tiuar amb el projecte polític 
del PDeCAT, tot i que els re-
sultats electorals del 14-F han 
deixat la candidatura d’Àngels 
Chacón sense representació al 
Parlament. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, Roigé va 
afirmar que ara cal iniciar un 
procés per decidir el futur de 
la formació, però va remarcar 

que se sent “satisfeta” i “molt 
convençuda” de què el projecte 
centrat del PDeCAT és “neces-
sari per al país”.
A més, Roigé ha remarcat que 
el PDeCAT aposta per la inde-
pendència, “però no amb falses 
promeses”. “El PDeCAT aposta 
per una independència real, i 
quan es pugui produir, però 
preparant-se prèviament”, va 
dir. En este sentit, l’alcaldessa 
de Tortosa va ironitzar sobre 
els terminis amb què Esquerra, 
Junts i la CUP proclamaran la 
independència de Catalunya. 

“Jo vull saber o estic esperant a 
veure quan som independents, 
si la setmana que ve o l’altra”, 
va dir. “En definitiva, jo no vull 
estar en un projecte on s’engan-
ye a la gent o es diguen prome-
ses que no es poden complir”, 
va assenyalar Roigé, que creu 
que el PDeCAT ha de poder 
ocupar un lloc central al país. 

Roigé (PDeCAT): ‘Vull saber quan som independents’
G.M.
TORTOSA

Meritxell Roigé, a Canal 21 Ebre. // C21.
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Només dos dies després del 14-F, el pre-
sident de Més Ràpita, Pedro Hernán-
dez, va adreçar una carta al president 
de Som Terres de l’Ebre, l’ampostí Fèlix 
Aliau, tot comunicant-li que deixaven 
de tenir “cap mena de relació”. Her-
nández ha detallat que Més Ràpita i 
altres agrupacions locals han volgut 

prendre la decisió un cop passades les 
eleccions. “Tot era bo, però és com qui 
va calçat i té alguna cosa que li moles-
ta perquè té una pedreta dins de la sa-
bata i t’està fent mal, te molesta”, va 
dir Hernández. El també rapitenc Fede 
López va ser el candidat de Som Terres 
de l’Ebre per al 14-F. López creu que du-

rant la campanya els ha perjudicat 
que se’ls relacionés amb l’extrema dre-
ta “xenòfoba i homòfoba”, per la vin-
culació de Som Amposta amb l’antiga 
Plataforma per Catalunya. A la pràcti-
ca, la desvinculació de Més Ràpita i al-
tres grups locals suposa la dissolució 
de Som Terres de l’Ebre.  G.M.

Més Ràpita trenca relacions amb Som Terres de l’Ebre

La importància del 50+1
FINS I TOT Miquel Iceta va 
reconèixer en un moment de 
lluïdesa que si la majoria dels 
catalans volia la independència, 
aquesta demanda havia de ser 
garantida per una democràcia. 
En aquelles declaracions de 
2019, Iceta posava el llindar en 
un 65%, però no com un mínim, 
sinó com un punt que ja deixa-
ria la qüestió fora de tot debat. 
No obstant, la controvèrsia, i 
la resolució del conflicte, es 
produiran molt abans d’asso-
lir aquesta fita. És per això que 
des de les files independentis-
tes hauríem de tenir un discurs 
més ben travat al respecte. 

EN ELS DARRERS deu anys 
hi ha hagut intents per fixar 
uns criteris, però la voràgine 
que vam viure fins el 27 d’octu-
bre de 2017 i el procés posterior 
de disgregació del moviment 
independentista no han per-
mès encara construir aquest 
relat sobre una base sòlida. El 
context d’una campanya elec-
toral tampoc és el més ideal 

per resoldre la qüestió. Però sí 
que ho és per reflexionar sobre 
alguns dels criteris que haurà 
de satisfer la solució per la que 
s’acabi optant.

EN DEMOCRÀCIA, i a falta 
d’uns tancs que la majoria d’in-
dependentistes no volem, la for-
ces més contundents a les que 
pot aspirar una causa són la le-
gitimitat, la perseverança i la ca-
pacitat de sacrifici. Comencem 
per la legitimitat. Des del punt 
de vista acadèmic, aquesta vin-
drà donada per la demostració 
d’una situació factual de domini 
arbitrari. És a dir, quan la situa-
ció política no respongui amb 
claredat al criteri de consenti-
ment per  part dels governats. 
En aquest punt l’estat espanyol 
passarà a ser vist com una po-

tència ocupant que en lloc de 
garantir els drets de tota la ciu-
tadania, passa a conculcar-los 
per imposar els seus interessos i 
els de les seves classes dirigents, 
que venen a ser els mateixos.

EN AQUEST PUNT és on en-
tra el joc la perseverança. El 
50+1 té una importància fona-
mental. Sense superar aquest 
llindar, el discurs independen-
tista no se sosté. Per donar-li 
consistència cal demostrar que 
no és un resultat conjuntural. 
Això és en interès de tots, in-
dependentistes o no. Cal donar 
seguretat jurídica i estabilitat al 
nou estat que ha de nàixer. Per 
aquest motiu, en el cas del re-
ferèndum d’independència de 
Montenegro, la Unió Europea 
va declarar que no reconeixe-

ria el resultat si els vots favo-
rables no superaven el 55% i la 
participació el 50%. Per tant, 
hem de tenir molt clar aquest 
criteri a l’hora de prendre deci-
sions i, encara més, a l’hora de 
fer promeses electorals. En el 
cas que no sigui possible cele-
brar un referèndum d’autode-
terminació vinculant per totes 
les parts, la causa només es po-
drà sostenir si aquest resultat 
es manté al llarg del temps en 
les diferent conteses electorals, 
de manera que es demostri la 
voluntat d’independència. 

ESTEM, DONCS, al princi-
pi del final del camí. Encara 
queda molt tram per recórrer. 
Però estem ja molt lluny d’allà 
on vam començar, quan l’opció 
independentista tenia només 
un 15-20% del recolzament de 
l’electorat. Si fem aquesta lec-
tura, no ens pot vèncer el desà-
nim de cap manera. Els desa-
nimats haurien de ser aquells 
que del 85% ja estan a punt de 
caure per sota del 50%.

UN COP apuntalada la legiti-
mitat i dotada aquesta de con-
sistència, si l’estat espanyol 
decideix fer cas omís de la rea-
litat, caldrà tornar a demostrar 
la capacitat de sacrifici. Una 
capacitat que ja es demostra a 
diari. A la presó, a l’exili i a la 
repressió diària i constant sobre 
centenars de càrrecs públics i 
activistes que pateixen les con-
seqüències de defensar les se-
ves posicions polítiques. Seves 
i nostres. 

I SÍ, SÓN PRESOS polítics i no 
polítics presos. Si no, penseu en 
Jordi Cuixart que és a la presó 
sense haver exercit mai cap 
càrrec polític. Així de senzill és 
sempre desmuntar el discurs 
dels opressors. Perquè el seu 
únic argument és la força. Poli-
cial o judicial. Però cada cop 
se’ls fa més avinent que en el 
marc de la Unió Europea aques-
ta suposada força serà la seva 
debilitat. Res podrà contra la 
legitimitat, la perseverança i la 
capacitat de sacrifici. 

JOSEP FRANCESC 

MORAGREGA FONT

El Nord ‘first’
LA PROPOSTA planteja-
da per l’Índia i Sud-àfrica en 
l’OMC per a aixecar tempo-
ralment les patents sobre les 
vacunes contra la covid-19 ha 
fracassat. El finançament pú-
blic de la recerca contra el vi-
rus ha facilitat l’obtenció de les 
vacunes, però no ha garantit 
l’accés universal a les patents 
farmacèutiques. 

LA INICIATIVA que multi-
plicaria les dosis i facilitaria 
l’accés global al medicament 
no tira endavant per la nega-
tiva de la Unió Europea, els 
EEUU, Regne Unit, Noruega, 
Austràlia, Brasil i Japó. Un 
nacionalisme de vacunes que 
evidencia la divisió Nord/Sud 
entre els països desenvolupats 
i els països empobrits, que re-
corda a la situació de la prime-

ra onada, quan l’Àfrica va que-
dar per darrere dels continents 
rics en la cursa per l’aprovisio-
nament de mascaretes i equips 
de protecció.  

ÉS UNA EVIDÈNCIA que la 
pandèmia es controlarà quan 
la immunització de grup si-
gui generalitzada de forma 
universal. En aquest sentit, és 
necessària l’acceleració en la 
vacunació mundial per a evitar 
mutacions del virus en milions 
de persones infectades que 
produeixen noves variants més 

perilloses, com en el cas de la 
variant sud-africana que assola 
els països de África austral –
per a la que la vacuna d’Oxford 
tan sols té un 10% de eficàcia 
segons els darrers estudis–. 
Una situació que els experts 
preveuen que s’agreugi, ja que 
no hi ha previsió que a curt ter-
mini es puguin iniciar campan-
yes de vacunació de magnitud 
suficient.

EN LA PRIMERA onada, 
l’Àfrica va sortir relativament 
ben parada de la pandèmia, 

però ara la situació s’ha agreu-
jat portant els sistemes de salut 
al límit del col·lapse. Al respec-
te, l’OMS impulsa la iniciativa 
COVAX que intenta facilitar 
vacunes a 92 estats d’ingressos 
mitjans o baixos. Els epide-
miòlegs són contundents afir-
mant que no veurem la fi de la 
pandèmia fins que l’Àfrica no 
disposi de grans quantitats de 
vacunes. L’argument és senzi-
ll: com més circuli el virus més 
probabilitats de mutació, que 
les vacunes siguin menys efi-
caces i que la tornada d’una va-
riant més perillosa cap al Nord 
sigui una realitat. 

DAVANT la més que proba-
ble necessitat de programes de 
vacunació a llarg termini per a 
mantenir la resposta immune 
i contrarestar l’aparició de va-

riants del virus, es fa impres-
cindible una voluntat política 
internacional decidida, per a 
que la vacunació arribi a tots 
els països, no tan sols als rics. 
En aquest sentit, els interes-
sos de les farmacèutiques són 
clars: el benefici privat. És per 
això que els organismes inter-
nacionals i els governs estatals 
han d’exigir la col·laboració en-
tre farmacèutiques i adequar 
els mecanismes de control i 
distribució adients per aconse-
guir una fabricació de vacunes 
massiva, adaptada als canvis 
del virus i d’accés universal.     

EN DEFINITIVA, una pandè-
mia global que implica revisar 
les regles del joc de la produc-
ció, distribució i accés als me-
dicaments sota criteris vincu-
lats al bé comú. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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54 cossos ha recuperat ja 
el Departament de Justí-
cia, a l’excavació de la fos-
sa de Santa Magdalena de 
Móra d’Ebre. De moment, 
s’ha obert una quarta part 
del fossar, 16 de 66 rases i 
zones d’enterrament iden-

tificades, i la consellera de 
Justícia, Ester Capella, ha 
refermat que serà una de 
les fosses més importants 
en nombre de víctimes re-
cuperades. Els treballs 
continuaran encara du-
rant un parell de mesos.  

La xifra
Edita:
Doble Columna, s.l.
Av. Remolins 24 - TORTOSA
Tel. 977 58 80 32
premsa@uncopdull.com
Cop d’Ull només expressa la seua opinió en 
els editorials. Els articles publicats exposen el 
punt de vista dels autors.
La direcció de l’empresa Doble Columna, s.l. 
declina tota responsabilitat vers els comenta-
ris dels seus col·laboradors.
Dipòsit Legal:
T-52/95

Amb el suport de:

Director gerent:
Albert Roda
Director:
Gustau Moreno
Directora adjunta:
Cinta Bonet
Redacció:
Cinta Bonet, Gustau Moreno, Albert Pascual,
Sílvia Alarcón, Quim Domingo, Vicky Maigí,
David Benito
Disseny:
Jordi Aljarilla, Claudio Ena
Col·laboradors:
Jaume Querol, Jesús Tibau, Anton Monner, 
Toni Pons, Jesús Gellida, Manel Zaera
Administració 
Mar Aubanell 
Comercials:
Anna Pallarès, Francesc Anglès

ENVIA’NS ELS TEUS
ARTICLES D’OPINIÓ

premsa@uncopdull.com

CARTES AL DIRECTOR
cartes@uncopdull.com

EDITORIAL

El repte de formar nou govern
EL DOMINI del bloc independentista després de les 
eleccions del 14-F, amb més del 50% dels vots i 74 es-
cons, faria preveure un nou govern amb Pere Aragonès 
com a president i format per Esquerra, Junts i la CUP. 
Perquè, al marge de la victòria per vots del PSC, les tres 
formacions independentistes semblarien condeman-
des a entendre’s. És clar, això seria així en condicions 
normals. Però no sembla un escenari tan clar tenint en 
compte la divisió interna de la CUP pel que fa la seua 
implicació en la governabilitat del país, així com el fet 

que Esquerra prefereix un govern més ampli, amb la 
participació d’En Comú Podem. Una formació, la dels 
comuns, que descarta governar al costat de Junts.
Al mateix temps, també s’endevina encara més difícil 
un acord de govern ente el PSC, ERC i els comuns, pels 
vetos creuats de socialistes i republicans durant la 
campanya i també després de les eleccions. Els equips 
negociadors d’un bloc i de l’altre hauran de picar molta 
pedra. Potser negociar la investidura d’un president o 
presidenta els pot resultar relativament senzill, però la 

configuració d’un govern tripartit, siga quin siga, ja 
serà més complicat. Hauran de tenir en compte, però, 
que la ciutadania no entendria la repetició de les elec-
cions a l’estiu, pels vetos creuats o perquè no s’hi posin 
d’acord. Si això passa, els que queden com a responsa-
bles del no acord podrien pagar-ho molt car a les urnes, 
si pel seu enrocament no hi ha un nou govern. 

L’educació social: de la justícia 
restaurativa a la justícia social
LA POSSIBILITAT de repara-
ció i conciliació amb la víctima 
practicada en la justícia juvenil 
o l’abonament de la responsabi-
litat civil al llarg de la condem-
na pels agressors són formes de 
respondre al  comportament 
criminal per equilibrar les ne-
cessitats de la comunitat, les 
víctimes i els delinqüents. Jun-
tament amb d’altres discipli-
nes, l’educació social segueix 
realitzant en diversos centres el 
treball quotidià que fa possible 
l’ acompanyament personalit-
zat de l’itinerari de cada perso-
na, més enllà d’estar momentà-
niament exclosa, marginada o 
condemnada.

S’HAN protagonitzat algunes 
experiències puntuals. Al prin-
cipi molt discretes, però a poc 
a poc més conegudes, mirant 
d’afavorir el diàleg entre vícti-
mes i agressors. Entre d’altres 
són reconeguts els exemples 
pioners a Irlanda del Nord amb 
el recolzament de Desmond 
Tutu, a partir de la seva gestió 
a la Comissió per a la Veritat 
i la Reconciliació a Sudàfrica 
(2006-200).També molt abans 
a  Itàlia en el procés amb les 
“Brigades Rose”; o a Espanya 
(2011-2012) amb les trobades 
‘restauratives’ promogudes a 
Euskadi  a les  presons de Nan-

clares de Oca, Madrid-Ocaña, 
Villabona (Astúries) a partir 
del moment en què ETA aturà 
l’ anomenada lluita armada. 
Més recent l’estratègia restau-
rativa impulsada a Colòmbia 
per finalitzar amb del terroris-
me de les FAR. 

UN DIÀLEG voluntari entre 
víctima i ofensor, pretén a casa 
nostra que joves que, no han en-
trat del tot en el sistema penal,  
o adults puguin estalviar-se la 
presó alhora que prendre cons-
ciència d’ aptituds pròpies i de 
recolzament de la comunitat 
per recuperar el propi destí. 
Aquestes alternatives o solu-
cions amb joves que han ofès 
o perjudicat una víctima són 
cada vegada més nombroses. 
Tanmateix només testimonials 
en adults empresonats. 

PROGRAMES formatius subs-
titutius de la presó per delictes 
de violència de gènere o amb el 
recolzament de les pròpies fa-
mílies (LÍMITS) i adolescents 
(MIRALL) denunciats per 

violència filio-parental, dissen-
yats, impartits i avaluats a Ca-
talunya (2007-2014) i que rea-
litzarà el 2021 la seva desena 
edició, són petites passes per 
donar resposta a la violència 
contra els adults, per prendre 
més consciència i canviar la 
forma de pensar, sentir i actuar. 
Treballar plegats per al resca-
balament dels danys que hagin 
patit les víctimes per part dels 
infractors, en el bell mig de la 
comunitat de ciutadans, sense 
voler amagar o aplaçar, diferir  
–sine die –  respostes plausi-
bles i resolutives que la ciuta-
dania demana. 

LA REVISIÓ de la tradicional 
justícia retributiva és d’interès 
per als justiciables i per als ope-
radors per fer-la més eficient i 
fugir del risc d’esdevenir una 
mena de venjança oficial. 

CAL SEGUIR avançant cap 
als processos restauratius 
com en altres legislacions per 
acabar amb la pena de mort, i 
amb la ‘presó permanent’ i la 

‘cadena perpètua’. 

EL CÀSTIG FÍSIC o la priva-
ció d’aliment als més deshe-
retats, la guerra o l’esclavatge 
i tràfic de persones són el sín-
drome -conjunt de símptomes- 
de la injustícia. Hi haurà que 
revisar Nacions Unides i els es-
tats hauran de promoure altres 
camins contra l’ofensa i, a favor 
de les víctimes. Un altra justícia 
més fonda, que sigui una solu-
ció eficaç; restauració tant per a 
la víctima com per a l’ofensor i 
així  obtenir la pacificació de la 
comunitat.

CAL CONSTRUIR un futur 
diferent amb un altra forma 
d’ensenyar, jutjar i actuar, amb 
alternatives lliçons, sentències, 
arengues, parlaments o discur-
sos que més enllà de repetir i 
justificar aquell bíblic ‘Ull per 
ull, dent per dent’ (Dt.19,17-21) 
arrelat en el càstig individual; 
és més complex organitzar sis-
temes o processos restauratius 
entre víctima i agressor però 
són més eficients i curatius, per 
sembrar el futur. 

NO HEM de regatejar esforços 
per obtenir la pacificació i la 
reconciliació, per acabar amb 
la devastació que deixen les 
guerres. Per això és imprescin-

dible  invertir en la pau, fruit de 
la justícia. Oferint  l’incentiu de 
desenvolupament sostenible, 
tant comunitari com personal 
i que representi aturar la cons-
trucció de  màquines d’ infrin-
gir sofriment i dolor. 

MIRAREM de no oblidar ni 
la invisibilitat dels privats de 
menjar o de llibertat, ni tampoc 
el  creixement exponencial dels 
benefici del capital, amb l’em-
pobriment creixent i oblidat de 
més víctimes col·laterals. Vi-
gilem de no restar distrets per 
unes o altres retòriques per jus-
tificar i diluir  la responsabilitat 
col·lectiva i personal davant la 
injustícia de tants innocents. 

DES DE L’EDUCACIÓ social 
volem caminar cap una reno-
vada Justícia social universal 
per no seguir diferint més el 
compliment dels objectius del 
Mil·lenni, l’Agenda 2030. Tant 
de bo la resposta a la pandèmia 
Covid-19 sigui  l’hora del prag-
matisme per globalitzar la so-
lidaritat a partir de micro-pro-
jectes restauratius.

A PARTIR de l’interès general, 
en una economia col·laborativa 
i valors participatius i solidaris, 
podrem seguir  treballant per 
un altra justícia. 

FEDERICO DIEGO ESPUNY 

DOCTOR EN FILOSOFIA 

I CIÈNCIES DE L’EDUCACIÓ
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Una nova esperança per a l’Ebre
TOT EL QUE comporta unes 
eleccions acaba en última ins-
tància en el resultat electoral, en 
guanyar les eleccions, aquest és 
l’objectiu màxim de tots els par-
tits. La campanya electoral hau-
ria de servir per posar damunt 
la taula les necessitats i reivin-
dicacions del territori, i com els 
diferents partits polítics articu-
len el seu discurs per interpretar 
el que vol la ciutadania i ajustar 
així el seu programa electoral. 

A CATALUNYA, però, malau-
radament no sempre és així, ja 
fa anys que hi ha partits polítics 
què estan més per centrar el seu 
discurs al voltant de la indepen-
dència que en solucionar els 
problemes reals de la ciutadania, 
com si aquesta paraula per si 
sola fos màgica per aconseguir el 
millor a cada indret del territori. 
Durant aquests anys ha quedat 
demostrat què això no és així, 
tots hem pogut comprovar que 
han estat deu anys perduts per 
l’Ebre, d’aquí que necessitem 
passar pàgina perquè l’etapa de 
confrontació no ens ha portat 
enlloc. I el que és pitjor és que 
els partits de govern presents al 
territori s’han anat conformant, 
any rere any, amb uns pressu-
postos de mínims pel territori. 
A tall d’exemple, l’any 2010, amb 
Govern catalanista i de progrés, 
les inversions a l’Ebre van arri-

bar als 118,79 milions d’euros. 
Deu anys després, el pressupost 
de la Generalitat en termes ab-
soluts ha augmentat en un 30% 
i les inversions reals  a l’Ebre 
s’han reduït en uns raquítics 29,4 
milions d’euros. Ras i curt, les 
inversions de la Generalitat des-
tinades a les quatre comarques 
ebrenques han caigut en picat 
d’ençà del 2010, s’han reduït un 
75%.

I ARA, AMB QUÈ ens trobem? 
En què pot influir el resultat 
electoral per canviar aquesta 
tendència, quina conclusió po-
dem treure? S’obre un ventall 
molt ampli de possibilitats i no 
solament per formar govern, 
sinó per com es governa per 
l’Ebre. Ara més que mai, la geo-
metria variable en la política ca-
talana és possible per arribar a 
acords de màxims per a l’Ebre, 
i no com fins ara que rebíem el 
mínim del mínim. És a dir, su-
mar en propostes concretes bus-
cant el suport puntual de grups 
diversos per a cada mesura que 
es vulgui tirar endavant en be-

nefici de la gent de l’Ebre, en de-
fensa pròpia, sense fidelitats que 
vagin més enllà de l’acord. 

EN AQUESTA campanya 
electoral hem vist com ERC i 
JuntsxCat, que han governat 
fins ara, portaven un programa 
electoral de mínims per l’Ebre, 
entregats als seus companys de 
la metròpoli en detriment de la 
gent de l’Ebre, contràriament 
a allò que és previsible, el que 
s’espera d’un programa electo-
ral com és aportar propostes i 
solucions per acabar d’una ve-
gada per totes en el desequili-
bri territorial que patim i que fa 
que marxin els nostres joves per 
manca d’oportunitats.  

SI PODEM TENIR un hos-
pital nou de referència perquè 
és una urgència territorial, per 
què conformar-nos amb una 
ampliació de l’actual en un in-
dret que ja no dóna més de si, 
en el qual és impossible créixer 
més per atendre les demandes 
actuals i venidores, tant per les 
dificultats orogràfiques com de 

mobilitat i accessibilitat, i a més 
a més quan les instal·lacions de 
l’hospital Verge de la Cinta ja 
estan més que amortitzades? 
Una ampliació de l’existent que 
ha generat el rebuig dels sani-
taris, les associacions d’usuaris 
i la majoria de forces polítiques 
de les Terres de l’Ebre. Una 
ampliació que, en cas de pro-
duir-se, significa la renúncia tà-
cita a fer-ne un de nou.

SI VOLEM tenir unes infraes-
tructures viàries de primer 
ordre, com és el cas de l’eix de 
l’Ebre, i que s’equipari a la resta 
de principals vies de circulació 
de Catalunya que disposen de 
doble carril com a millor solu-
ció per evitar accidents i ser una 
via ràpida, no podem confor-
mar-nos amb un 2+1 amb carril 
d’avançament en alguns trams.

SI PODEM FER realitat el reg 
de suport pels conreus i així 
ser productius, per què confor-
mar-nos amb què el canal Xer-
ta-Riu Sénia estigui per acabar, 
així com l’Aldea-Camarles, i 
que la millora de regadius esti-
guin aturats des de fa deu anys, 
quan els conreus multipliquen 
per quatre la seva producció? Si 
volem revitalitzar el món rural i 
que la gent s’hi quedi a viure, en 
veure incrementades les seves 
rendes, ho hem de fer possible.

SI REALMENT pretenem 
destinar recursos des de la Ge-
neralitat per aturar la regres-
sió del Delta i els efectes de la 
subsidència sobre el mateix, la 
confrontació no va enlloc. És 
necessària la col·laboració amb 
el govern d’Espanya per sumar 
recursos i esforç, entre totes 
les institucions, organismes 
i entitats del territori perquè 
treballant braç a braç és com 
optimitzàrem millor els recur-
sos de què disposem.

A  TOTA AQUESTA sèrie de 
greuges no ens resignem i ho 
podem canviar perquè el resul-
tat electoral ha donat lloc a l’es-
perança, a què hi hagi una geo-
metria variable al Parlament 
per fer possible el canvi, tant si 
estem al govern com a l’oposi-
ció, a què poguéssim arribar a 
acords de màxims en funció 
dels interessos del territori, i 
no de partits com ha passat fins 
ara en detriment del territori. 
Uns acords en els quals el PSC 
treballarem  perquè creiem en 
el territori, perquè defensem el 
mateix aquí que a Barcelona, 
perquè Salvador Illa creu en la 
gent de l’Ebre i s’ha com-
promès com a candidat en de-
cidir presentar-se a la investi-
dura a presidir la Generalitat, 
en tant que el PSC ha guanyat 
les eleccions a Catalunya. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA

I MÓN RURAL DEL PSC 

DE LES TERRES DE L’EBRE

Invertint en Energies Renovables
UNA DE LES evidències sorgi-
des en els darrers temps a con-
seqüència dels temporals so-
ferts pel litoral ebrenc ha estat 
la importància de lluitar contra 
el canvi climàtic, si no volem 
arribar  a veure al final de tot el 
nostre sistema costaner, portua-
ri i, en particular, el nostre delta 
de l’Ebre amb danys considera-
bles i irreversibles provocats per 
cada cop més agressius tempo-
rals marítims. 

ENS AGRADI o no, la lluita 
contra el canvi climàtic passa 
indiscutiblement per la reduc-
ció, al mínim possible, de l’ús, 
per part dels humans i del teixit 
productiu d’energies provinents 
de combustibles fòssils que són 
els causant de la major part de 
l’escalfament del planeta Terra 
i de les conseqüències negatives 
que això comporta per a milers 
d’espècies que veuen afectats 
els seus hàbitats naturals. Da-

vant d’aquesta problemàtica, 
que a tots ens afecta, Ports de la 
Generalitat ha pres la iniciativa 
per la lluita del canvi climàtic 
mitjançant l’adopció d’un con-
junt de mesures de diversa ín-
dole.  Per una banda, l’impuls 
en la utilització d’energies re-
novables i, en particular, d’ener-
gia solar, amb la construcció de 
parcs solars ubicats en les zo-
nes portuàries adients, per tal 
d’anar, poc a poc, millorant el 
grau d’autosuficiència energè-
tica de les nostres infraestruc-
tures i reduint la dependència a 
energies d’origen fòssil. Aquesta 
política ambiental repercuteix, 
d’igual manera, en una millora 

de la competitivitat econòmica 
dels ports, a causa de la reduc-
ció dels costos energètics per 
als usuaris que operen en ells. 
D’aquesta manera hem invertit 
en la instal·lació d’un parc solar 
al sostre de la llotja de peix de la 
Ràpita, que permetrà la reduc-
ció considerable de la factura de 
la llum a la Confraria “Verge del 
Carme”, entitat que gestiona la 
llotja de peix d’aquest municipi 
costaner. 

TANMATEIX, Ports de la Ge-
neralitat fa un pas endavant en 
la lluita contra el canvi climàtic 
i no tan sols invertim en la ins-
tal·lació de parcs solars dins de 

les nostres instal·lacions sinó 
que treballem per  identificar i 
quantificar tota la contribució 
que els nostres ports fan a les 
emissions de gasos d’efecte hi-
vernacle. D’aquesta forma, amb 
la identificació de les emissions 
generades com a conseqüència 
de l’activitat portuària, podem 
aplicar les mesures adequades 
per reduir i eliminar la petjada 
de carboni que generem. La fi-
nalitat darrera d’aquestes mesu-
res és aconseguir que els ports 
competència nostra es conver-
teixin en instal·lacions neutres 
en emissió de gasos d’efecte hi-
vernacle.

DE FET, dins del conjunt de 
recerques i actuacions per con-
vertir els nostres ports en ins-
tal·lacions energèticament au-
tosuficients mitjançant energies 
netes, actualment estem treba-
llant en aspectes com l’aprofi-
tament de les superfícies por-

tuàries per la ubicació de més 
instal·lacions fotovoltaiques; 
recerca de sistemes eficients 
d’emmagatzematge d’energia; 
estudi d’implantació d’energia 
eòlica de mitja potència, o fins 
i tot, una estratègia de mobilitat 
sostenible que garanteixi que la 
mobilitat directa i induïda en 
els nostres ports depengui, cada 
cop menys, de l’ús d’energies 
fòssils,  reduint la dependència 
al vehicle.

EL REPTE que, des de Ports de 
la Generalitat, ens hem establert 
és, com hem dit anteriorment, 
molt gran i ambiciós. Tanma-
teix, entenem que hem de fer 
aquest gran esforç per tal de 
lluitar contra el canvi climàtic 
canviant el model actual de con-
sum d’energies fòssils per les 
d’energies netes amb l’objectiu 
de preservar el nostre Planeta, 
el nostre ecosistema  i el nostre 
entorn. 

JOAN PERE GÓMEZ COMES

DIRECTOR GENERAL DE 

PORTS DE LA GENERALITAT
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Els comptes més opacs de Tortosa
EL CONSENS s’ha de cercar 
i implica un esforç per part 
d’aquell qui el practica. Una 
pràctica que l’alcaldessa de Tor-
tosa desconeix completament. 
Ara fa uns dies l’alcaldessa es 
queixava de la falta d’acord amb 
els grups de l’oposició, si bé no 
té el suport de l’oposició en la 
seua actuació de govern, no és 
cert que obtingui  un ‘no a tot’. 
No té aquell consens que mai ha 
buscat, de fet ni ho ha intentat, 
però segueix victimitzant-se. 

I AIXÍ, a Tortosa tenim un go-
vern en minoria, que no con-
sensua i actua amb total falta de 
transparència. Com a primera 
mostra d’aquesta manera de fer, 
us posaré un exemple: la manca 
de publicació al web de l’Ajunta-
ment de les actes dels plens mu-
nicipals; però no és només que 
no hi consten, sinó que tampoc 
les facilita a l’oposició. De fet,  
tampoc les ha presentat al ple 
per a la seua ratificació  infrin-
gint el que disposa l’article 110 
de la llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

S’IMAGINEN que el presi-
dent/a de la seua comunitat de 
veïns no facilités les actes que 
contenen les transcripcions 
dels acords presos a les juntes? 
Doncs això és el que fa l’alcal-
dessa en les decisions que afec-

ten els veïns i veïnes de Torto-
sa. Mai cap alcalde abans havia 
amagat aquesta informació. 
Des d’Esquerra Republicana 
ja li vam preguntar per la raó 
d’aquesta irregularitat. La res-
posta de l’alcaldessa de Torto-
sa va ser atribuir-ho a una dis-
funció laboral del funcionari al 
càrrec d’aquesta tasca. Qui s’ho 
pot creure això? En tot cas, fa 
vint mesos que segueix sense 
corregir aquesta suposada dis-
funció.

UNA ALTRA MOSTRA de 
la falta de transparència del 
govern de Roigé la trobem en 
la comunicació que va arribar 
a l’Ajuntament per part de la 
GAIP al febrer de l’any passat, 
on aquest organisme propo-
sava la incoació d’un expedient 
sancionador a l’Ajuntament de 
Tortosa en el cas de persistir 
en no facilitar certa informa-
ció econòmica, entre la qual es 
trobava el pagament de 34.000 
eruos a una empresa de venda 
de mobles administrada per 
un familiar directe del marit 

de l’alcaldessa. En aquest cas, 
també es va excusar en un 
error de tramitació per part del 
funcionari competent.

ARA FA POC més d’un any 
l’alcaldessa va presentar els 
primers pressupostos d’aquest 
nou mandat, que van ser rebu-
tjats pel plenari. La situació va 
venir precedida d’una absència 
de voluntat conciliadora amb 
l’oposició. Un pressupost que 
era erroni des d’un punt de vis-
ta conceptual, curtterminista, 
sense un projecte de ciutat i in-
suficient per abordar despeses 
urgents.

DURANT EL 2020, el govern 
municipal ha presentat modi-
ficacions pressupostàries, per 
poder abordar diferents actua-
cions. Ha combinat partides que 
són necessàries per al funciona-
ment ordinari amb d’altres que 
responen a les seues subjectives 
accions de govern. A l’hora de 
votar-ho, l’alcaldessa ho plante-
ja als grups municipals com un 
tot, i per més que se li demana 

votar per separat les diferents 
partides, mai hi accedeix. Ens 
sotmet així a una mena de dis-
juntiva entre permetre l’aprova-
ció perquè Tortosa no se’n res-
senti de la seua incapacitat per 
negociar, però al mateix temps 
assumir l’aprovació de  partides 
per despeses o inversions des-
encertades, o al contrari, emetre 
un vot negatiu al tot, bloquejant 
llavors l’acció de govern.

DES D’ERC fem una oposició 
responsable i evitem el blo-
queig. Així ho vam fer al ple 
del 2 de març que amb la nos-
tra abstenció, vam permetre 
a l’equip de govern disposar 
d’1.000.000’00 eros, i així ho 
hem fet en diferents ocasions el 
2020. Però per més que hem ad-
vertit l’alcaldessa que el nostre 
posicionament no era un xec en 
blanc, que si continuava passant 
el rodet es quedaria sense crè-
dit, no ha variat la seua actitud. 
Continua sense voler negociar 
els extrems essencials de la seua 
gestió amb l’oposició, abusa de 
l’actitud responsable d’ERC en 
pro de la governabilitat. Tant 
s’han acostumat a treballar així, 
que enguany s’ha produït un fet 
insòlit: per primer cop l’alcal-
dessa i els seus regidors no han 
formulat el pressupost munici-
pal. Han incomplert una de les 
seues principals obligacions, 

que és presentar a la ciutada-
nia un pla anual d’ingressos i 
despeses. Independentment de 
la seua aprovació o no, la pre-
sentació del pressupost al ple i, 
per tant, a la ciutadania, suposa 
un exercici de transparència, 
informant de quins són els in-
gressos previstos i quines són 
les despeses que s’atendran. En 
aquest cas, l’equip de govern 
municipal s’ha superat, ha en-
cetat una nova manera de fer 
política encara més opaca si és 
possible, basada en la manca de 
transparència dels comptes mu-
nicipals i dificultant encara més 
l’acció de control de l’oposició.

DAVANT d’aquesta gravíssima 
manera de fer del govern muni-
cipal, ja anunciem que des d’Es-
querra Republicana no estem 
disposats a permetre-ho. Si no 
hi ha un canvi radical d’actitud 
a favor de la transparència, el 
govern local no disposarà del 
nostre vot per a l’aprovació de 
les properes modificacions 
pressupostàries. O es negocia 
amb l’oposició una votació per 
partides, o haurà de buscar 
l’abstenció d’un altre grup mu-
nicipal. Des d’Esquerra Repu-
blicana no podem continuar 
donant crèdit a aquesta manera 
de governar, que va en contra 
dels interessos dels tortosins i 
les tortosines. 

XAVIER FAURA

PORTAVEU D’ERC-TORTOSA SÍ 

MOLDE, perquè ens hi va la pell
ARA QUE s’ha complert un 
any de la devastadora visita del 
Glòria, i que semblem haver 
estat triats com a destí turístic 
preferit pels temporals d’hi-
vern, confirmant-se aquesta 
fatal predilecció amb l’estada, 
per les nostres terres no fa gai-
re, del Filomena, potser ja és 
hora de fer una avaluació de 
l’estat del Delta.

CONFESSO que mai havia 
plorat mirant la fotografia d’un 
paisatge fins que vaig veure 
aquelles panoràmiques que 
corrien per la xarxa i que mos-
traven l’estat agònic del Tra-
bucador, o les que la meva prò-
pia mare em va fer arribar, via 
WhatsApp, ensenyant-me que 
l’Arenal, la platja on m’havia 
criat i on he passat gran part 
de tots els meus estius, ja no 
existeix. Al veure les imatges 
del dia després vaig sentir com 

si ens estiguéssim extingint 
com a territori. El pitjor de tot 
és que, passat un any d’aquella 
fi del món en miniatura, les 
instantànies segueixen sent les 
mateixes o pitjors.

EL CARACTERÍSTIC perfil 
del tram final de l’Ebre, en pla 
zenital i a vista de satèl·lit, ens 
dona la perspectiva justa de la 
magnitud de la tragèdia. Més 
que una porció de terra, el nos-
tre Delta ara sembla el seu fan-
tasma. S’està tornat translú-
cid, enterrat sota la salabrosa 
llepada de la mar, que se l’està 

cruspint en un acte geofàgic 
digne d’un monstre bíblic tret 
dels versicles més foscos de 
l’Apocalipsi.

PER TAL de revertir aquesta 
crònica d’una mort anuncia-
da les paraules, com ara les 
meves, només serveixen per 
carregar l’aire de bones in-
tencions i poc més. En un any, 
les promeses polítiques no 
s’han materialitzat sobre les 
imatges d’un Delta minvant 
i en perill d’extinció. “Si vols 
una cosa ben feta, fes-te-la 
tu mateix” és una d’aquelles 

sentències que algun cop, en-
front de l’immobilisme gover-
namental, ha fet reaccionar la 
població de les nostres demar-
cacions. Recordem la implica-
ció duta a terme amb la Pla-
taforma en Defensa de l’Ebre 
contra el transvasament, i com 
el seu nus blau ja s’ha tornat 
emblema i distintiu per a les 
gents de les nostres contra-
des. En aquella ocasió ens vam 
unir com a territori, deixant al 
marge inclinacions polítiques, 
partidistes o romàntiques, 
perquè l’amenaça de la re-
gressió del Delta era a la base 
de la piràmide de Maslow en 
la jerarquia de necessitats que 
se’ns presentaven com a po-
ble. Ara, aquella amenaça ja 
ha mutat a realitat, i a vista de 
moixó la desembocadura està 
raquítica i a dos telenotícies 
d’haver de demanar l’extrema 
unció en forma d’expropia-

cions a canvi del seu silenci. 

NO PODEM quedar-nos ca-
llats, no és el nostre caràcter. 
Quan grans catàstrofes sacse-
gen territoris com Haití, la 
societat sencera fa pinya per 
ajudar-los. La nostra desapari-
ció és més lenta però, a nivell 
ecològic i econòmic, igual de 
devastadora. Per això sorgeix 
el MOLDE (Moviment de la 
Lluita pel Delta de l’Ebre).

NECESSITEM ajuda i som 
els primers que ens l’hem de 
donar per defensar la nostra 
petita terra, al cul de Catalun-
ya sí, i també la que ens ha vist 
fer-nos grans i ens omple la 
boca d’orgull quan diem allò 
de “soc d’allà baix”, declaració 
a la qual avui hauríem d’afegir 
un: “i que per molts anys si-
gui”. Movem-nos, ens hi estem 
jugant la pell del Delta. 

FÀTIMA BELTRAN CURTO

ESCRIPTORA
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El terrabastall de la política espanyola
SETMANES enrere escri-
via que, quan Catalunya es-
ternuda, Espanya es consti-
pa. I actualment més que un 
constipat, Espanya viu una 
grip infecciosa que d’una es-
garrifança de fred ha passat a 
convertir-se en una malaltia 
aguda d’etimologia viral. Els 
resultats de les eleccions cata-
lanes han regirat els estómacs 
de les oligarquies espanyoles. 
Haver superat el 50% dels 
vots independentistes els ha 
deixat atònits. S’han afanyat 
a dir que com la participació 
va ser baixa aquest percentat-
ge no era real. Però no diuen 
que pels paranys que posen les 
ambaixades només van poder 
votar 15.000 residents a l’es-
tranger. Son 250.000 els ca-
talans que viuen a l’estranger, 
dels quals només pogueren 
votar un 7%. I amb aquests 
percentatge tan baix, el vot 
independentista s’incrementà 
un punt, fins el 51,7%. Segura-
ment d’haver pogut votar tots 
els que ho desitjaven s’hauria 
arribat 55%.

DES D’ESPANYA van creu-
re que atemorint, castigant i 
reprimint la població acon-
seguirien amortir l’ànsia de 
la llibertat dels catalans. Em-
presonant els seus líders, en-
causant i multant centenars 
d’alcaldes, polítics i activistes, 
passant-los pels jutjats, acu-
sant-los de delictes inventats, 
inhabilitant presidents de la 
Generalitat per no treure del 
balcó una pancarta on s’ex-
hibia “Llibertat dels presos 
polítics” i mantenint polítics 
rellevants a l’exili, la gent 
s’acolloniria, es quedarien a 
casa sense anar a votar i, “pas-
sarien pàgina”… i l’assumpte 
català s’hauria acabat. 

LA “MÀ DURA” i el “a por 
ellos”, en democràcia, mai pot 
donar els resultats desitjats. 
En temps passats, quan l’au-
tocràcia imperav, els resulta-
va fàcil. Ara no és el mateix; 
afirmen que hi ha “plena de-
mocràcia” però disposen del 
Poder Judicial “vigilat i domi-
nat per la porta del darrera”, 
amb els càrrecs caducats que, 
contradient la Constitució, no 
es renoven. I els va bé tant al 
PP com al PSOE, que amb la 
boca petita vol renovar-los per 
atendre el desig de Podemos. 
A més, amb la Fiscalia contro-

lada pel govern, segons Pedro 
Sánchez, es combinen les ac-
tuacions i plegats van a una. 
Vet aquí que, com que “havien 
de passar pàgina”, les elec-
cions es van celebrar el 14-F, 
quan els tècnics sanitaris van 
advertir que no era prudent, 
només per afavorir “l’efecte 
Illa”. Volien guanyar, fos com 
fos, i “el tret els va sortir per la 
culata”; el mateix que li succeí 
a Rajoy quan va convocar les 
eleccions del 155. El PSOE ara 
va guanyar, però amb el suport 
de Podemos, Cs, PP i VOX –els 
de la plaça de Colón- no són 
suficients per formar un go-
vern espanyolista amb l’objec-
tiu de tapar el crit de llibertat, 
que Catalunya, enganyada i 
emprenyada, reclama. 

ELS NERVIS es van alterar 
al govern, a l’oposició, a les 
oligarquies econòmiques i a 
la resta d’estaments governa-
mentals. I s’ha armat un te-
rrabastall de grans magnituds, 
amb tants enrenous annexes 
com els papers de Bárcenas 
i les comissions irregulars 
d’empreses per construir la 
seu del carrer Génova, la co-
rrupció i fugida del rei emèrit, 

les baralles entre els socis de 
govern, PSOE i Podemos, i 
tants casos complementaris 
que gens justifiquen que “Es-
paña sigui un país de plena de-
mocràcia”.  

EL SISTEMA polític espan-
yol cada dia queda més des-
prestigiat, malgrat justificar-lo 
per part dels estaments gover-
namental de “plena democrà-
cia”. Cada moment es senten 
noves recriminacions. Tenim 
els exemples ben actuals de 
Josep Borrell, que com a res-
ponsable d’Afers Exteriors 
europeu demana a Rússia l’al-
liberament de Navalni i el seu 
ministre, Lavrov, li contesta 
que Espanya té presos polítics 
catalans i exiliats per convo-
car un referèndum. O quan 
la justícia europea sentencia 
el contrari de l’espanyola i no 
permet l’extradició dels di-
ferents eurodiputats, o quan, 
des de diferents governs euro-
peus, demanen el seu allibera-
ment i el retorn dels exiliats. 

SABÍEM per la premsa ma-
drilenya i, per evidències an-
teriors, també la cúpula judi-
cial, no respectarien el tercer 

grau dels presos polítics ca-
talans. Han deixat passar les 
eleccions i se’ls ha tornat a 
engarjolar, perquè no fos que 
haver-los tancat abans mobi-
litzés el vot independentista. 
També arrestarien a Hasél no 
el divendres quan tocava, sinó 

que esperarien al dilluns, que 
tants problemes ha provocat 
als carrers de Catalunya i ara 
també a Madrid i a València. 
Atemptar contra el dret d’ex-
pressió ha encès els ànims de 
la gent que es manifesta pels 
carrers pacíficament i, poste-
riorment, uns quants violents 
posen la guinda i provoquen 
malvestats. Sembla tot prepa-
rat amb provocadors infiltrats, 
quan intervenen els Mossos 
d’Esquadra per reprimir la 
violència malsana i evitar des-
trosses incomprensibles. Tot 
plegat dificulta la formació a 
tres del nou govern de Cata-
lunya.

MAI ES PODEN acceptar els 
actes de violència al carrer, i 
menys els provocats per una 
colla de brètols destruint ne-
gocis, assaltant casernes i cre-
mant contenidors i motos. La 
jutgessa que va empresonar 
Hasél hauria pogut cridar a la 
Polícia Nacional o a la Guàr-
dia civil per fer aquesta feina 
tan desagradable. O per què 
serveixen aquests cossos ins-
tal·lats a Catalunya? La lògica 
resposta dels Mossos ha creat 
una disputa entre les forces 

independentistes, provocada 
des de fora i en un moment 
tan transcendental com el pre-
sent.

I TAMBÉ, al marge de Ca-
talunya, s’han produït altres 
enrenous, com l’absolució de 

Cristina Cifuentes, el trasllat 
de les obres d’art del Museu 
de Llleida a l’Aragó, i la mani-
festació de 300 neonazis ho-
menatjant la “División Azul” 
i la repressió contra el jueus. 
Tot semblen casualitats mun-
tades de la Fiscalia i el jutjats 
per tapar les vergonyes i dis-
treure l’atenció.

TOT PLEGAT pretén amagar 
el batibull que viu la política 
espanyola quan s’adonen que 
el tema català, per manca de 
diàleg i amnistia, se’ls ha esca-
pat de les mans. I per justifi-
car-se, han de repetir una i al-
tra vegada que “somos una 
democracia plena”, quan el 
periòdic The New York Times 
diu que esperaven que l’inde-
pendentisme s’esvaís i ha estat 
el contrari. Si realment obres-
sin com una vertadera demo-
cràcia parlamentària, no els 
ho caldria reiterar. A Aleman-
ya o a França els ho cal afir-
mar, que són una democràcia? 
Els nervis els supura a flor de 
pell, i tot per no escoltar Cata-
lunya i mantenir els presos po-
lítics a la presó i els exiliats 
amb voluntat d’extradir-los 
per empresonar-los. 

ANTON MONNER

CRONISTA DE GANDESA
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La Cultura mos empodera, 
mos dona identitat i mos enriquix
HEM INAUGURAT aquest 
mes de febrer la capitalitat de 
la Cultura Catalana de Tortosa 
2021. I ho hem fet amb un acte 
multidisciplinar i multicultu-
ral en el que passat, present i 
futur es donen la mà i es mes-
clen en consonància amb l’es-
perit amb què hem preparat 
aquesta capitalitat: mostrar el 
que fem, reforçar el que som, 
transmetre i compartir el nos-
tre dia a dia, les nostres mane-
res de parlar, ballar, menjar, 
treballar i relacionar-nos amb 
el territori. Compartir la Cul-
tura que Vivim.

L’ACTE inaugural va conju-
gar al damunt de l’escenari 
referents culturals de Torto-
sa amb algunes de les figures 
emergents a l’actualitat. Una 
mescla que posa de relleu la 
nostra cultura, entesa en el 
sentit més ampli, perquè la 
Cultura és Festa, és Parau-
la, és Expressió Artística, és 
Menjar, és Expressió Cor-
poral i Musical, és Treball, 
és Espai Públic, Habitar la 
Ciutat, és Creença. I aquests 
són els eixos sobre els que 
s’ha programat les activitats 
d’aquest esdeveniment. 

UN FET que hem de destacar 
és que la Cultura que Vivim 
centrarà l’atenció de tota Ca-
talunya sobre Tortosa, posant 
en valor el nostre patrimoni 
i costums, i els personatges 
que han universalitzat la nos-
tra cultura. Apostant per re-
conèixer la feina dels nostres 
creadors, que porten el nom 
de Tortosa i de l’Ebre arreu 
del món, i també la dels més 
joves, el nostre futur i l’esten-
dard de la nostra cultura, uns 
dels principals protagonistes 
de la Capital. Obrim una im-
portant finestra des de Torto-
sa cap a la resta del món.

DES DE l’Ajuntament de 
Tortosa hem fet una aposta 
forta perquè la cultura sigui 
motor indiscutible en la re-
cuperació social i econòmica 
de la ciutat. Com a regidor 

de Cultura me sento molt or-
gullós de desenvolupar este 
projecte assumit i reconegut 
per consens pel consistori 
i pel ric teixit social, asso-
ciatiu i participatiu de Tor-
tosa. I agraeixo a la Comis-
sió Organitzadora, Comitè 
d’Experts, Grups de Treball, 
Comissionat i entitats per 
fer-ho possible.

TREBALLAR per la Cultura 
és democratitzar un territori 
i aprofitar el seu poder com a 
recurs estratègic per a crear 
territoris més oberts i ciu-
tats més inclusives, creati-
ves i sostenibles. La Cultura 
ocupa i ha d’ocupar un lloc 
central en la renovació i la 
innovació urbana, per tant la 
Capitalitat de la Cultura és 
un veritable Projecte de Ciu-
tat per a Tortosa.

I HO FEM, perquè des del 
PSC creiem que cal entendre 
que la Cultura és una prio-
ritat. Malauradament molts 
equips de govern no ho tenen 
tan clar i posen el món cultu-
ral en segon terme. Per això, 
necessitem governs que apos-
tin fermament per la Cultura, 
governs progressistes com el 
de Salvador Illa, guanyador 
indiscutible de les eleccions 
a Catalunya, amb gairebé 
653.000 vots. Un resultat que 
ens situa com a primera força 
política, gràcies a la confiança 
d’uns catalans i catalanes que 
volen un canvi després de deu 
anys de desgovern. 

A TORTOSA els resultats 
també han seguit aquesta lí-
nia i som l’únic partit que in-
crementa el nombre de vots 
respecte als comicis de 2017, 
aconseguint 1.834 vots. Vull 
expressar l’agraïment a la fi-
delitat de totes les veïnes i tots 
els veïns de Tortosa que no-
vament ens heu fet confiança. 
Els resultats de les eleccions 
ens deixen un panorama com-
plicat que no preveu una fàcil 
solució, però passi el que passi 
natros continuarem treballant 

com ho estem fent, deixant-
nos la pell per solucionar els 
problemes reals i el dia a dia 
de totes i tots els catalans i 
catalanes, de totes i tots els 
tortosins i tortosines. Volem 
continuar demostrant que la 
nostra prioritat és Tortosa.

I EN AQUEST treball diari 
seguirem prioritzant la Cultu-
ra com un dels principals ac-
tius de la nostra ciutat. Torto-
sa som cruïlla dels antics 
territoris de la Corona d’Ara-
gó, som terra de mestissatge, i 
això mos ha de servir per posi-
cionar-nos com a veritable Ca-
pital Cultural de Catalunya i 
de la Mediterrània i ser refe-
rent, tal com vam ser el 1977, 
quan vam acollir i organitzar 
el Congrés de Cultura Catala-
na, que va sentar les bases cul-
turals de la Catalunya demo-
cràtica, perquè aquest 2021 la 
Cultura serà clau en la renova-
ció de la ciutat amb un projec-
te de transformació que con-
solidarà Tortosa com a ciutat 
inclusiva, creativa i sostenible, 
perquè la Cultura mos empo-
dera, mos dona identitat, mos 
enriquix com a societat i mos 
agermana. 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA

I REGIDOR D’URBANISME, OBRES 

PÚBLIQUES, HABITATGE, FIRES I 

CULTURA DE TORTOSA 

ODI / IDO
COM SI FOS allò que feia fa 
uns quants anys, com a dis-
senyador i publicitsta, jugant 
en les paraules i les formes i 
colors, avui faig un joc entre 
llengües i paraules. Amb dues 
paraules que formen una es-
tructura capicua. D’una ban-
da, en castellà, ido, persona 
que no está en su jucio. De 
l’altra, l’odi que s’ha demos-
trat en tots els judicis con-
tra els catalans. Tots sabem 
quant d’odi hi ha en el ido.

I AQUESTA reflexió em ve 
al cap després d’estar una 
estona parlant amb el conse-
ller Josep Rull, de visita a la 
meva ciutat. Una de les per-
sones amb més dignitat que 
he conegut. Una persona tant 
senzilla, amb tant d’aplom… 
Però crec que en cap persona 
s’ha personificat de manera 
més clara i diàfana tant l’odi 
del ido.

Un dia després acompanyava 
un company als jutjats. L’odi 
del ido, en una parafernàlia 
que s’arxivarà i que involucra 
més de 2000 persones per 
protestar per defensar un es-
tat de dret democràtic.

RECORDEU l’odi del ido, 
l’1O, personificat en la mirada 
dels Guardia Civiles que van 
pegar aquells qui defensaven 
les urnes al pavelló de fires 
de Sant Carles de la Ràpita. 
Un odi fred i calculat. O l’odi 
d’aquell, tot i saber que està 
mentint o prevaricant acusava 
els nostres consellers legí-

tims de revolta, de sedició i de 
llençar fairy. 

PERQUÈ des de fa tres cents 
anys el catalans rebem l’odi 
del ido. Un odi en forma 
d’exèrcit, de rei, de lleis, de 
prohibicions, de dictadors, o 
fins i tot dels propis catalans 
amarrats al poder espanyol. 
L’odi de l’ido és pensar en 
mentalitat espanyola, mese-
tària, de conqueridors caiguts 
en desgràcia des de la crisi del 
98. Aplicant un 155, per treu-
re’ns tots els drets, els nos-
tres representants legítims i 
fer què, per defensar des de 

l’exterior i tenir un megàfon 
a Europa, alguns marxaren a 
l’exili.

I L’ODI de l’ido es manifesta 
contra tot allò que som, fem o 
deixem de fer. Odi a tv3. Odi a 
la llengua. Odi als castells. Odi 
al Barça. Odi a Sixena. Odi al 
pa amb tomàquet, destros-
sant-lo com a pantumaca. Odi 
al Parlament. Odi als Conse-
llers Legítims. Odi a Junque-
res. Odi a Puigdemont.

PERÒ NO només en tot allò 
que és independentista i olo-
ra a independència, sinó en la 
pròpia gestió, en la gestió de 
la pandèmia, amb un candi-
dat, que diu que ell garantirà 
la vacunació, com si no ho 
hagués de fer igual sent exmi-
nistre de sanitat. O en la ges-
tió del Delta, que l’odi del ido, 
fa que tinguem que anar tras-
lladant sorres i qui dia passa 

any empeny, sense escoltar la 
taula de Consens, ni posar ni 
un euro. L’odi de qui es pensa 
l’amo o l’odi del ido.

I DURANT aquesta inusual 
campanya electoral, creada 
per l’odi del ido, avançada pel 
tribunal suprem de Catalunya, 
molts candidats, catalans, i 
per a més INRI independen-
tistes, compren la mentalitat 
espanyola, per quatre vots 
comptats, contra la que pot 
ser, ja no la 132a Presidenta de 
la Generalitat sinó la 1a Presi-
denta de la Generalitat. Amb 
atacs, en clau espanyola, als 
quals ni el Tribunal de Cuen-
tas hi dóna suport. Perquè si 
comprem l’odi del ido llavors 
resulta que tots aquells qui es-
tan a la presó, i pels quals ens 
manifestem, estan tancats de 
manera correcta. Cosa que 
com a catalans i independen-
tistes mai acceptarem. 

MANEL MASIÀ

PORTAVEU DE JUNTS 

PER AMPOSTA
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Meritxell Roigé ha tornat a re-
clamar a la Generalitat la cons-
trucció d’un pont o passarel·la 
a la pilastra buida que quedarà 
amb la retirada del monument 
franquista de Tortosa. “Ja l’he 
demanat i insisteixo en què 
cal fer-la”, va afirmar l’alcal-
dessa durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre. De fet, una set-
mana després que la Genera-
litat anunciés, l’últim dia de la 
campanya electoral, que havia 
adjudicat les obres per a a la re-
tirada del monument, Roigé va 
assenyalar que la Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre també 
ha demanat la construcció del 
pont, o bé la retirada de la pi-
lastra que quedarà buida.
“És el que hem demanat nosal-
tres. Ho he demanat també per 
escrit i li vaig demanar també 
al vicepresident i a la conse-
llera de Justícia el dia que van 
venir a presentar el projecte”, 
va relatar. “També ho vaig de-
manar per escrit, a nivell de go-
vern, perquè hem de recuperar 
el que teníem. Allà d’inici no 
teníem un monument, teníem 
un pont”, va recordar. “Per tant 
el que hem de tindre és este 
pont, esta passarel·la per unir 
el barri de Ferrereries i el cen-
tre històric. És una oportunitat 
que tenim i el govern ens ha de 
donar resposta”, va dir Roigé.
En la mateixa entrevista, l’al-
caldessa va repassar diversos 
temes d’interès municipal, 
com ara les obres en marxa de 
la nova plaça de la Catedral o la 
reforma de la plaça de l’Ajunta-
ment. Així, Roigé va avançar 
que enguany iniciaran les obres 
de reforma integral del carrer 

Cervantes, i que de cara al pro-
per exercici volen impulsar la 
millora de la rambla Catalunya, 
a Ferreries. De la mateixa ma-
nera, va anunciar que en breu 
començaran les obres del ca-
rrer Sebastià Juan Arbó i del 
carrer Mossèn Manyà, a la 
zona de Vora Parc, així com la 
millora de les voreres al carrer 
Alcanyís i la plaça 1 d’Octubre, 
a Ferreries. A banda d’això, 
Roigé va fer balanç dels tres 
anys que porta al càrrec, amb 
una última etapa marcada per 
la pandèmia i pel fet de tenir 
un govern en minoria. L’alcal-
dessa va afirmar que Tortosa 
necessita un nou pressupost, 
però que faran modificacions 
pressupostàries si cap grup de 
l’oposició s’ofereix a col·labo-
rar. En tot cas, va afirmar que 
manté la mà estesa a les pro-
postes de l’oposició. 

TORTOSA ha iniciat la renovació de 
l’enllumenat del polígon industrial Baix 
Ebre. En concret, es destinaran gaire-
bé 103.000 euros a la substitució de 
150 lluminàries dels carrers A i Japó per 
unes de noves amb tecnologia led. L’al-
caldessa de Tortosa, Meritxell Roigé, va 
explicar que l’actuació també preveu la 
renovació de les línies elèctriques sote-

rrades, per tal de resoldre els problemes 
de subministrament que es pateixen, es-
pecialment, quan plou.  El president de 
l’Associació del Polígon Baix Ebre, Mar-
cos Subirats, va dir que aquesta era una 
llarga reivindicació dels associats. De 
fet, Subirats va criticar que la urbanitza-
ció del polígon, ara fa 30 anys, no es va 
fer de forma adequada..  C.B.

Nou enllumenat al polígon Baix Ebre

TORTOSA

Roigé reclama una passarel·la al riu
 L’alcaldessa de Tortosa reitera que la pilastra del 

monument franquista no pot quedar-se buida
 Afirma que la CHE també ha demanat que cal 

fer-hi un pont o retirar també la pilastra

Roigé conversa amb Aragonès i Capella davant del monument, el 20 de novembre del 2020. // GENERALITAT DE CATALUNYA.

Gustau Moreno
TORTOSA

La retirada costarà uns 167.000 euros

La Generalitat va anunciar el 12 de febrer, 
l’últim dia de la campanya electoral, les 
obres de retirada del monument franquis-
ta de Tortosa. Així es complien i s’avança-
ven els terminis previstos per Justícia, que 
havia anunciat l’adjudicació per al març. 
Finalment, la retirada del monòlit l’exe-
cutarà l’empresa Comsa Service, l’única 
candidata que va assistir a la visita d’obra 
prèvia que va fer-se el 29 de gener passat. 
Quatre empreses més han declinat presen-
tar ofertes, en considerar que el contracte 
no els resultava viable econòmicament, o 
per altres motius.
Justícia va anunciar la licitació del des-
mantellament del monument franquista al 
gener, i preveia adjudicar-lo al març, però 
el concurs va celebrar-se el 10 de febrer. 
Finalment, l’adjudicació s’ha fet per un 
import de 167.000 euros, quan el valor del 

contracte s’havia estimat en uns 200.000 
euros. L’adjudicatària ha de començar els 
treballs al juliol i tindrà un màxim de 30 
dies naturals per executar les feines, se-
gons les condicions meteorològiques, hi-
drològiques o d’altres.
D’altra banda, el contracte exigeix que s’hi 
contractin persones sotmeses a mesures 
judicials. La previsió de l’estudi de viabili-
tat és que el desmuntatge del monòlit, per 
peces i de dalt a baix, es pot fer en tres set-
manes. Caldrà situar una grua a la platja 
fluvial de Ferreries i construir una bastida 
de 36 metres d’alçada que embolcalli el 
monument. Des d’allà els tècnics retiraran 
les escultures existents i aniran segmen-
tant l’estructura a trossos, de dalt a baix, 
en un procés invers construcció. Ho faran 
amb el mètode de l’oxitall, que consisteix a 
seccionar el ferro a 800 graus.  
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La plaça de la Catedral, a l’estiu
 El primer tinent d’alcalde valora que les obres 

avancen a bon ritme, amb un nou calendari
 Roig també defensa la reubicació de la font de 

l’Ajuntament, en el marc d’una reforma del parc 

El primer tinent d’alcalde de 
Tortosa, Enric Roig, creu que 
les obres de la nova plaça de la 
Catedral avancen a bon ritme. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, el regidor d’Urbanis-
me va afegir-hi que l’Ajunta-
ment tenia previst reunir-se 
amb l’empresa que executa 
els treballs, que havien d’es-
tar finalitzats durant el mes 
de març, per definir un nou 
calendari. Així, Roig va assen-
yalar que la previsió és tenir 
la plaça enllestida per al pro-
per estiu, com també va con-
firmar l’alcaldessa, Meritxell 
Roigé, uns dies després. “Veu-
rem com acabem d’ajustar-ho, 
però jo estic content perquè 
van a bon ritme i penso que 

l’obra ha agafat una bona em-
penta”, va valorar Roig durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre. 
“Evidentment, abans de mitan 
d’any estaran acabades. Jo 
compto que a l’estiu ja puguen 
estar acabades”, va calcular.
D’altra banda, Roig va refe-
rir-se a la situació de les obres 
de la plaça de l’Ajuntament, 
un cop que el govern munici-
pal ha decidit que la font serà 
traslladada al parc municipal 
Teodor González. El primer ti-
nent d’alcalde va afegir-hi que 
la reubicació de la font s’em-
marcarà en la reforma del pas-
seig central del parc. “Hi ha 
havia diverses opcions, unes 
quantes rotondes, però el que 
farem al passeig central del 
parc serà una gran intervenció 
de millora. Ara remodelem els 
dos parcs infantils, i amb un 
nou concurs de jardineria que 

està a punt de sortir hi haurà 
una peça llarga en què, amb un 
nou parterre, serà la posada en 
escena d’esta gran millora que 
estem intentant dur a terme 
al voltant del parc municipal i 
que penso que és important”, 
va anunciar Roig.
A més, va assenyalar que la 
nova plaça de la Catedral i la 
renovada plaça de l’Ajunta-
ment es convertiran en nous 
escenaris a l’aire lliure. I és 
que la situació de pandèmia 
obliga a buscar nous espais i 
traure la cultura al carrer, fora 
de l’auditori Felip Pedrell. De 
fet, Roig va apuntar que també 
preveuen activitats culturals a 
la part exterior del mateix au-
ditori. El primer tinent d’al-
calde, a més, també va confir-
mar que la voluntat també és 
fer enguany les obres de millo-
ra del Felip Pedrell. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Les obres de la plaça de la Catedral. // JOAQUIM DOMINGO.

TORTOSA

L’alcaldessa Meritxell Roigé va 
anunciar que l’Ajuntament de 
Tortosa habilitarà una campan-
ya d’incentius per esperonar 
l’activitat del comerç i serveis 
de la ciutat. Amb este objectiu, 
el govern municipal treballa 
per dotar la iniciativa amb 
400.000 euros en forma d’uns 
bons que la clientela puga bes-
canviar amb les seues compres 
o consumicions en algun dels 

establiments adherits. Els ano-
menats Bons Tortosa perme-
tran que qualsevol persona ma-
jor de 18 anys puga demanar 
quatre vals per un valor total de 
20 euros, que podran utilitzar 
com a descompte, individual-
ment o sumats en funció del va-
lor de la compra efectuada. 
D’esta manera, segons l’Ajunta-
ment, la xifra de diners aporta-
da acabarà suposant un impac-
te econòmic de més d’1,2 
milions d’euros als establiments 
comercials i a les activitats de 
serveis. La iniciativa compta 

amb el suport de la Cambra de 
Comerç i de la Federació de Co-
merç i Serveis Tortosa+, i tam-
bé se’n podran beneficiar les 
persones de fora del municipi 
fins a exhaurir la quantitat pre-
vista.  És una de les accions 
plantejades pel govern munici-
pal durant el 2021 per reactivar 
l’economia local. 

‘Bons Tortosa’ per esperonar els comerç local
G.M.
TORTOSA

L’interior d’un comerç de Tortosa. // JOAQUIM DOMINGO.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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‘El parc eòlic Tramuntana V no es farà’

L’alcalde de Gandesa, Carles 
Luz, ha volgut deixar clar que 
el parc eòlic Tramuntana V, 
“no es farà, de cap de les ma-
neres, perquè l’Ajuntament hi 
està en contra”. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, 
Luz va lamentar que la Ponèn-
cia Ambiental haja autoritzat 
els parcs eòlics de Tramunta-
na V i de l’Ametlló, en contra 
de la voluntat dels ajunta-
ments de Gandesa i de l’Amet-
lla de Mar. El també número 2 
del PDeCAT per Tarragona va 
apuntar que, des que Àngels 
Chacón va ser expulsada del 
govern, s’han autoritzat estos 
projectes polèmics, amb afec-

tació sobre el medi natural o 
el patrimoni, i en contra de 
l’acord dels ajuntaments.
Quant al projecte Tramunta-
na V, Luz va recordar que es 
tracta d’un parc eòlic ubicat 
entre el jaciment arqueològic 
del Coll del Moro, que és un 
Bé Cultural d’Interès Nacio-
nal (BCIN) i la serra de Pàn-
dols i Cavalls, un zona PEIN. 
“L’Ajuntament de Gandesa 
hem dit que no, hem aprovat 
una moció per unanimitat al 
ple dient que no, hem pre-
sentat al·legacions, no només 
per l’afectació sobre la fauna 
i la natura, sinó per la rique-
sa arqueològica que hi ha en 
aquell entorn”, va detallar. Se-
gons Luz, és incomprensible 
que la Ponència Ambiental li 
donés llum verd el novembre 

passat. “Com a alcalde i com a 
representant del PDeCAT de-
nuncio esta poca sensibilitat, i 
que s’hagi trencat el compro-
mís que hi havia”, va remarcar. 
“No entenc què ha passat amb 
Gandesa i amb l’Ametlla de 
Mar. Són dos casos flagrants 
en què no s’ha escoltat la veu 
dels ajuntaments”, va reiterar.
Luz ha recordat que abans sí 
que es van aturar els nous 
parcs eòlics de Corbera d’Ebre 
i la Fatarella. “Quina casualitat 
que al Tramuntana V, que 
afecta Gandesa, se li ha donat 
viabilitat”, va expressar. “Des 
de l’octubre cap aquí, no sé 
què ha passat, però no s’ha es-
coltat el territori”, assenyalar 
Luz, que també va anunciar 
que aviat presentaran un pro-
jecte fotovoltaic a Gandesa.  

G.M.
GANDESA

 L’alcalde de Gandesa rebutja que la Ponència 
Ambiental haja donat llum verd al projecte

 Carles Luz recorda que la central afectarà 
el medi natural i el jaciment del Coll del Moro

Carles Luz, a Canal 21 Ebre. // C21.



Març 2021 // 17cop d’ull

  MUNICIPIS

Llum verd al parc de l’Ametlló
 La ponència aprova instal·lar una desena 

d’aerogeneradors entre l’Ametlla i el Perelló
 L’alcalde calero rebutja la central i també cinc 

grans projectes fotovoltaics a la plana del terme

El parc eòlic l’Ametlló, entre 
l’Ametlla de Mar i el Perelló, 
ha passat el filtre de la Ponèn-
cia d’Energies Renovables. 
L’òrgan tècnic ha autoritzat 
l’emplaçament i ha detallat les 
qüestions que haurà de justifi-
car l’estudi d’impacte ambien-
tal. Entre d’altres, emparant-se 
en la delimitació de la norma-
tiva de les ZDP, l’anterior regu-
lació energètica, demana una 
distància mínima lineal i visual 
de 900 metres entre els aero-
generadors i els nuclis habi-
tats i masies disseminades de 
la zona. També caldrà analit-
zar l’impacte lumínic i sonor, 
l’efecte acumulatiu de la cen-
tral amb les que ja funcionen o 
es tramiten, i també un estudi 

de l’avifauna i els quiròpters, 
que inclou un radioseguiment 
d’un any del mascle d’una pa-
rella d’àguiles cuabarrades.
Uns dies abans, l’alcalde de 
l’Ametlla de Mar, Jordi Gase-
ni, va rebutjar l’allau de pro-
jectes eòlics i fotovoltaics que 
afecten el seu municipi des de 
l’aprovació del nou decret de 
renovables per part de la Ge-
neralitat. I és que, a banda de 
cinc projectes de parcs foto-
voltaics de grans dimensions, 
també hi havia el mateix pro-
jecte de l’Ametlló, que preveu 
instal·lar 10 aerogeneradors de 
180 metres a la plana del mu-
nicipi. En este sentit, l’alcalde 
va donar suport a la platafor-
ma Trenquem l’Ametlló, que 
s’oposa a la construcció del 
parc eòlic entre l’Ametlla de 
Mar i el Perelló.
Durant una entrevista a Canal 

21 Ebre, Gaseni va aclarir que 
l’Ajuntament està a favor de 
les energies renovables, i va 
recordat que bona part del seu 
govern té una dilatada trajec-
tòria antinuclear. Però l’alcal-
de de l’Ametlla de Mar va criti-
car que hi ha una concentració 
desmesurada de projectes al 
territori, així com el fet que els 
ajuntaments no tenen veu i 
vot en el procés d’autorització 
o denegació. A més, l’alcalde 
va dir que l’Ajuntament havia 
presentat al·legacions a les di-
verses sol·licituds, i va dema-
nar que els molins i les pla-
ques solars s’instal·len en 
altres ubicacions. 

G.M. / ACN
L’AMETLLA DE MAR

Una imatge de la zona de l’Ametlló. // ACN.

MASSIFICACIÓ EÒLICA

A la Terra Alta s’han reprès les 
mobilitzacions contra la mas-
sificació energètica davant la 
imminent construcció de dos 
parcs eòlics a Batea, Vilalba 
dels Arcs i la Pobla de Massa-
luca. Davant la inacció i “falta 
de voluntat política” perquè el 
nou decret d’emergència climà-
tica tingués efectes retroactius 
per aturar aquestes centrals, 
la Plataforma en Defensa de 

la Terra Alta, l’Ateneu Popular 
la pastora, la DO Terra Alta, 
Unió de Pagesos i desenes de 
representants del món civil i 
econòmic de la comarca van 
concentrar-se el 10 de febrer a 
les portes del Consell Comarcal 
per anunciar anunciar “el tren-
cament” del front comú que es 
forjar l’any 2019, amb una mo-
ció unitària contra la massifica-
ció eòlica. 
Un dels membres de la Platafor-
ma en Defensa de la Terra Alta i 
de l’Ateneu Popular La Pastora, 
Xavi Fortuño, va demanar la pa-

ralització immediata d’aquests 
projectes. Fortuño també va ex-
plicar que aquestes dues noves 
centrals han sobredimensionat 
l’altura dels aerogeneradors. A 
més, un dels portaveus de la 
plataforma de la Terra Alta, Jor-
di Clua, va assegurar que aturar 
la massificació eòlica és qüestió 
de voluntat política. 

Mobilització a la Terra Alta contra dos nous parcs
C.B. / ACN
GANDESA

Una imatge de la protesta a Gandesa. // ACN.
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La Taula de Consens ha afir-
mat que el Pla de Protecció del 
Delta que el govern de l’Estat 
va fer públic el 3 de febrer és “la 
sentència de mort del Delta”. 
Els representants dels regants, 
tècnics i ajuntaments del Delta 
van reunir-se d’urgència des-
prés que s’obrís el període de 
consulta pública del Pla per a 
la Protecció del Delta de l’Ebre 
del Ministeri per a la Transició 
Ecològica i el Repte Demogrà-
fic (MITECO), i van constatar 
els “dubtes i preocupacions” 
que els va generar l’estratègia 
Delta presentada el passat mes 
de novembre. Segons la Taula 
de Consens, el pla no incorpora 
cap “canvi significatiu”, i fins i 
tot preveu mesures més “seve-
res” pel que fa a la revisió de la 
delimitació del domini públic 
marítim terrestre, així com la 
creació d’una franja de protec-
ció que permet la lliure regres-
sió de la costa.
“Després de la presentació de 
l’estratègia, ja vam expressar 
la nostra decepció i indignació 
davant d’aquest xoc frontal amb 
una de les nostres premisses 
fonamentals, que és el manteni-
ment de la morfologia actual de 
la plana deltaica tant com sigui 
possible”, van recordar des de la 
Taula de Consens. Afirmen que, 
lluny de contemplar cap de les 
actuacions consensuades i pro-
posades pel territori amb aques-
ta finalitat, el pla del MITECO 
preveu que un total de 832 hec-
tàrees de terreny passin a domi-
ni públic, i que es vagin perdent 
per l’erosió marina.
Segons la Taula de Consens, a 
més a més, al pla del Delta que 
ha presentat l’Estat li falta con-

creció i ambició: “Les actua-
cions previstes per a la gestió 
dels sediments retinguts als em-
bassaments es limiten a estudis 
bàsics sense proves empíriques 
de traspàs riu avall. La gestió de 
sorres litorals es limita a quatre 
possibles transvasaments sense 
concreció de volums o calenda-
ri. Els camins de guarda simple-
ment han desaparegut”.
Per a la Taula de Consens, el 
punt més feble del pla del MI-
TECO és que “dóna l’esquena a 
la societat i l’essència natural del 
Delta”, i que no té en compte les 
greus conseqüències que l’estra-
tègia del retrocés suposarà, tant 
des del punt de vista mediam-
biental com socioeconòmic: 
“Amb la superfície que desapa-
reixerà baix del mar com a con-
seqüència de la inacció ho faran 
també espais naturals d’incalcu-
lable valor ecològic com Buda, 
Sant Antoni o la Punta de la 
Banya. La desaparició de la ba-
rra del Trabucador també com-
portaria canvis ecològics en la 
badia d’Alfacs i la desaparició 
d’espècies exclusives. Tot plegat 
portaria a un incompliment ma-
nifest de directives ambientals 
europees que podria acabar en 
una sanció multimilionària per 
part de Brussel·les”. La Taula 
també ha volgut ressaltar que, 
en la vessant econòmica i social, 
la inacció del pla també afectarà 
greument sectors productius 
dels quals viu i treballa la gent 
del Delta, així com l’afecció 
d’una part del nucli urbà de Riu-
mar, una urbanització de Delte-
bre que, a la llarga, acabaria en-
golit per la mar. 

EL FUTUR DEL DELTA 

La Taula de Consens rebutja el pla Delta
 El govern de l’Estat obre la consulta pública del 

Pla per a la Protecció del Delta, fet pel MITECO
 Els ajuntaments i els regants asseguren que 

el document estatal és una ‘sentència de mort’

La compareixença de la Taula de Consens amb Calvet i Jordà. // ALBERT PASCUAL.

G.M. 
SANT CARLES DE LA RÀPITA

S
SOCIETAT

L’ALCALDE de Deltebre, Lluís, So-
ler, ha fet una crida a la ciutadania 
a “preparar-se” per defensar el Del-
ta. Soler ha afirmat que el Pla de 
Protecció del Delta de l’Ebre trans-
gredeix “les línies roges” fixades pel 
consistori, amb un retrocés de la lí-
nia de costa que “no es pot assu-

mir”. Soler ha afirmat que Deltebre 
seguirà treballant al costat de la 
Taula de Consens, per la defensa in-
tegral del Delta. “Però a la vegada, 
demanem a la ciutadania, als veïns 
i veïnes, que estiguen preparats per 
defensar el nostre territori”, ha as-
senyalat Soler.  G.M.

Preparats per defensar el Delta

Jordà i Calvet fan costat a la Taula de 
Consens contra el pla estatal per al Delta
El govern català i la Taula de Consens van 
anunciar el 8 de febrer que presentaran 
al·legacions tècniques al Pla de Protecció 
del Delta, però també van demanar a la ciu-
tadania que presnten al·legacions de ma-
nera particular, per defensar el territori. 
El portaveu de la Taula de Consens, Xavier 
Curto, va dir ue el pla del Delta és un “pla 
de retirada incontrolada”, ja que preveu 
la pèrdua de 832 hectàrees per l’erosió del 
mar. També va dir que és un pla que obre la 
porta una “esmena a la totalitat”.
La consellera d’Agricultura, Teresa Jordà, 
va denunciar que el Pla del Ministeri “con-
demna a mort el Delta”, és un “atac” de 
l’Estat i una “provocació”, a la qual respon-
dran amb la creació d’un front comú. Jordà 
va fer una crida al conjunt de Catalunya a 

mobilitzar-se per la defensa del Delta de 
l’Ebre. 
Per la seva part, el conseller de Territori i 
Sostenibilitat, Damià Calvet, va explicar 
que, més enllà de les al·legacions tècniques 
que des de la Generalitat i la Taula de Con-
senses presentaran al Pla de Protecció del 
Delta, també es prepararà un model sim-
plificat perquè qualsevol persona, de ma-
nera particular, també puga presentar 
al·legacions. Finalment, Calvet va exigir a 
l’Estat espanyol que rectifiqui, va anunciar 
la creació d’una comissió mixta interde-
partamental per treballar en un pla de pro-
tecció “ambiciós” de gestió de sediments i 
per la contenció de la línia de costa, i per 
garantir el seu finançament amb els fons 
europeus Next Generation.  C.B.
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Antoni Espanya: ‘No és cert que el pla siga 
un retrocés o abandonament de la costa’

 El cap de Costes a Tarragona aclareix que el pla del Delta preveu una zona d’acomodació del litoral 

El cap de Costes a Tarragona, 
Antoni Espanya, va desmen-
tir que el pla de protecció del 
Delta supose una retirada de 
la línia de costa. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, va 
remarcar que es proposa la 
naturalització d’un màxim de 
800 hectàrees, per crear una 
zona d’acomodació del litoral. 
Segons Espanya, es tracta d’un 
sistema de seguretat que ha 
de permetre la preservació de 
l’activitat agrària, però també 
gestionar activament el litoral 
amb la mobilització de sorres. 
“El que es proposa és la natura-
lització d’entre 500 i 800 hec-
tàrees, de les quals una tercera 
part actualment ja no són zones 
agrícoles, per crear el que es 

coneix com a zones d’acomo-
dació”, va insistir-hi el cap de 
Costes.
En la mateixa línia, Espanya va 
remarcar que el pla de protec-
ció del Delta no preveu, en cap 
cas, un abandonament o un re-
trocés de l’actual línia de costa. 
“El pla també implica una ges-
tió activa del litoral. És a dir, 
una vegada creades estes zones 
d’acomodació, anualment es 
preveu la regeneració dels fron-
tals de totes estes zones, amb 
xifres concretes: entre 150.000 
i 450.000 metres cúbics anuals 
que es mouran, per evitar que 
tinguen retrocessos. Per tant, 
hi haurà una gestió activa, no 
és cert que estem parlant d’un 
retrocés o d’un abandonament, 
ni controlat ni descontrolat”, va 
dir.
Per tot plegat, Espanya va la-
mentar les crítiques que s’han 

desfermat al territori, després 
de la presentació del pla estatal 
de protecció del Delta, i que en 
bona part va atribuir a la situa-
ció de campanya electoral per 
al 14-F. A més, Espanya va mati-
sar que la delimitació de la línia 
de costa és simplement una ac-
tualització, ja que l’última va 
fer-se fa uns 35 anys. També va 
aclarir que el pla és millorable, i 
que espera que la Taula de Con-
sens puga fer-hi aportacions 
tècniques. En tot cas, va reiterar 
que la primera actuació que es 
farà serà la gestió activa del lito-
ral, a partir del segon semestre 
del 2021, per no retrocedir a les 
zones més conflictives. 

Gustau Moreno
DELTEBRE

Antoni Espanya, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // C21.

Veïns de Riumar han alertat 
que el pla estatal per defensar 
el delta de l’Ebre condemna 
a “mort” esta urbanització de 
Deltebre. La proposta d’as-
sumir un retrocés planificat 
de la línia costanera actual 
en 264 metres alarma veïns i 
propietaris. Apunten que, en 
cas de consumar-se, això afec-
taria 97 habitatges. Reclamen 
actuacions per preservar les 

seues propietats i negocis, da-
vant l’amenaça de la regressió 
i l’augment del nivell del mar.
De fet, Riumar ha estat assen-
yalat pels experts, des de fa 
anys, com un dels primers nu-
clis del continent europeu que 
podria esdevenir inhabitable 
en poques dècades, per l’acció 
combinada de la regressió del-
taica i l’increment del nivell 
del mar. Els seus veïns –uns 
700 hi viuen tot l’any, però són 
uns 6.500 a l’estiu, segons da-
des municipals- s’acabarien 
convertint, així, en refugiats 

climàtics davant l’entrada del 
mar. En canvi, des de l’execu-
tiu espanyol neguen que les 
cases passin al domini públic. 
El cap de Costes a Tarragona, 
Antoni Espanya, diu que la 
nova delimitació del domini 
públic marítim terrestre de 
Riumar no afectarà les edifica-
cions existents, sinó que se si-
tuaran en zona de servitud. 

Neguit a Riumar perquè el pla afecta 97 habitatges
G.M. / ACN
RIUMAR

Veïns i propietaris de la urbanització de Riumar. // ACN.
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Caparrós denuncia la inacció al Trabucador

L’alcalde de la Ràpita, Josep 
Caparrós, va denunciar el 23 
de febrer que Costes de l’Estat 
encara no havia actuat a la barra 
del Trabucador, gairebé un mes 
i mig després dels danys pro-
vocats pel temporal Filomena. 
Segons Caparrós, les actuacions 
d’emergència que es van fer 
després del Glòria i dels altres 
temporals menors van resultar 
insuficients, i l’Estat encara no 

havia reaccionat després del 
Filomena. “Des de l’Ajuntament 
de la Ràpita i des del Delta re-
clamem que Costes actue de 
manera decicida, per donar res-
posta als danys ocasionats”, va 
reiterar. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Caparrós va afirmar 
que el Trabucador i altres punts 
sensibles del Delta, com la plat-
ja de la Marquesa, l’Arenal o 
l’illa de Buda, necessiten una 
aportació massiva de sorres, 
fins que no puguen arribar els 
sediments que s’acumulen als 

embassaments de l’Ebre. En 
esta línia, Caparrós va rebutjar 
el pla de protecció del Delta que 
ha presentat el govern de l’Es-
tat. A més, va confirmar que la 
Ràpita presentarà al·legacions 
contra un pla que suposa la 
mort del Delta, junt amb la Tau-
la de Consens, els agents so-
cioeconòmics i la Generalitat.   

El Ministre d’Agricultura, 
Luis Planas, va defensar el 
5 de febrer, des de la Terra 
Alta, que el govern espanyol 
està disposat a posar tots els 
mitjans necessaris per pro-
tegir el Delta i evitar danys 
com els causats pels tempo-
rals Glòria o Filomena. “Des 
del govern d’Espanya estem 
preparats i estem disposats, 
i aquesta exposició pública 
ho demostra”, va dir en re-
lació al Pla de Protecció del 
Delta de l’Ebre que publicat 
el Ministeri per a la Transi-
ció  Ecològica i el Repte De-
moràfic (MITECO). Segons 
Planas, “calia posar els mit-
jans per evitar que aquesta 
situació que s’ha produït de 
manera puntual en els úl-
tims dos anys continue pro-
duint-se de cara al futur”.

De fet, Planas va remarcar 
que és important actuar-hi, 
no només des del punt de 
vista mediambiental i de pre-
servació del paisatge, sinó 
també des del punt de vista 
productiu. “Per tant, espe-
rem que amb aquesta consul-
ta pública anem a continuar 
treballant des del govern 
d’Espanya per aquesta qües-
tió que és tan important per a 
les Terres de l’Ebre”, va dir 
Planas, qui va dir que conei-
xia perfectament els valors 
de les zones com el Delta 
perquè ell va nàixer prop de 
l’Albufera de València.  C.B.

Planas: ‘El govern 
espanyol està disposat 
a posar els mitjans per 
protegir el Delta’

Gustau Moreno
SANT CARLES DE LA RÀPITA

 L’alcalde de la Ràpita acusa l’Estat de no fer res, 
un mes i mig després del temporal Filomena

 Reclama una aportació massiva de sorres, fins 
que no puguen arribar els sediments retinguts

Josep Caparrós, durant l’entrevista. // C21.
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Més espai per als pacients de covid
 Salut acaba les obres d’adequació de la quarta 

planta de l’Hospital de la Santa Creu de Jesús
 La inversió ha superat els 1,2 milons d’euros, per 

sectoritzar la nova àrea i fer un circuit diferenciat

Les obres de reforma de la 
quarta planta de l’Hospital 
de la Santa Creu de Jesús, de 
titularitat municipal, ja han 
finalitzat. Aquesta nova àrea 
assistencial podrà quedar to-
talment aïllada per a malalts de 
covid-19, i en un futur perme-
trà ampliar els serveis d’aquest 
centre sociosanitari, que ara té 
11 habitacions amb capacitat 
per a 17 pacients. L’alcaldes-
sa de Tortosa, Meritxell Roi-
gé, va explicar que el mateix 
19 de febrer es començarien a 
traslladar malalts de covid-19 
en aquesta planta, per tal de 
donar una millor atenció a la 
ciutadania. 
En aquell moment, hi havia 
ingressats sis positius per co-

vid-19 a l’Hospital de la Santa 
Creu, mentre que a la residèn-
cia s’havien detectat tres posi-
tius. En total, les obres han su-
posat una inversió de més d’1,2 
milions d’euros per part del 
Departament de Salut. La ge-
rent de la Regió Sanitària de les 
Terres de l’Ebre, Mar Lleixà, va 
recordar que aquesta obra for-
mava part del paquet d’inver-
sions que Salut està realitzant a 
diferents centres, per disposar 
de més recursos i donar una 
millor resposta a les necessi-
tats derivades de la pandèmia.

Sociosanitari de referència
A curt termini, el nou equipa-
ment permetrà donar resposta 
als possibles casos de contagis 
per coronavirus que s’hagen de 
derivar des d’altres centres de 
salut de les Terres de l’Ebre 
fins a l’hospital de la Santa 

Creu, com a centre sociosani-
tari de referència del territori. 
A mitjà termini, una vegada su-
perada la pandèmia, les ins-
tal·lacions es podran utilitzar 
per al funcionament ordinari 
del centre. La planta està sec-
toritzada, per poder aïllar els 
diferents espais, i compta amb 
un accés directe des de l’exte-
rior, per crear un circuit dife-
renciat de la resta de l’hospital. 
Fins al 2018, la quarta planta 
de l’hospital de Jesús havia 
acollit els serveis de la unitat 
d’hemodiàlisi de les Terres de 
l’Ebre, però des d’aleshores ha-
via quedat disponible per a al-
tres usos. 

Cinta Bonet
JESÚS

La visita de Roigé i Lleixà a la quarta planta. // CEDIDA.

LA PANDÈMIA DEL CORONAVIRUS

El Departament de Salut va 
anunciar el 17 de febrer que ja 
tenia el procediment per co-
mençar a vacunar el personal 
de totes les escoles i instituts 
de Terres de l’Ebre de fins a 55 
anys. Havia de ser amb la vacu-
na d’AstraZeneca, i així es noti-
ficaria als més de 3.700 profes-
sionals del territori.
Per tant, cadascuna de les per-
sones que treballa en estos 

centres havia de rebre un SMS 
al seu telèfon mòbil, que el re-
dirigirà a un web per autopro-
gramar-se quan i on vol ser 
vacunat. L’operativa permetia 
els professionals escollir entre 
els dos centres vacunals de CO-
VID-19 que Salut té desplegats 
arreu del territori, i entre algu-
nes franges horàries establer-
tes. En aquell moment, hi ha ha-
bilitats els punts de vacunació 
de Roquetes i de Móra la Nova. 
D’altra banda, l’11 de febrer es 
completava la primera fase de 
vacunació del cos dels Mossos 

d’Esquadra a les Terres de 
l’Ebre, amb els vaccins d’As-
traZeneca Uns 200 agents van 
apuntar-se de forma voluntària 
a rebre la vacuna. Es tracta 
d’un 40% de la plantilla i supo-
saria la immunitat d’entre el 
80% i el 85% del cos al territori, 
quan es puga completar la se-
gona fase. 

Salut vacuna els mossos i els docents de l’Ebre
C.B.
TORTOSA

Un agent dels mossos rebent la vacuna. // C21.
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Els departaments de Sa-
lut i Educació van donar a 
conèixer el 10 de febrer l’in-
forme sobre l’evolució de la 
pandèmia de la Covid-19 als 
centres escolars de les Terres 
de l’Ebre durant el primer tri-
mestre del curs. En total, es 
van detectar 996 positius en 
l’àmbit escolar. D’aquests, en 
un 48’5% dels casos el contagi 
es va produir fora de l’escola. 
Només un 12,95% dels posi-
tius es va considerar que eren 
deguts a un contacte estret 

en l’àmbit escolar. La direc-
tora territorial de Salut, Mar 
Lleixà, també va detallar que 
un 22% dels 996 positius es 
van detectar, principalment, 
en els cribratges escolars rea-
litzats a Tortosa, Roquetes, 
Jesús i alguns centres d’Am-
posta, coincidint amb el brot 
de Padesa. Dels 996 casos, 557 
corresponien al Baix Ebre.
Si ens fixem en els grups es-
colars estables, es van fer cri-
bratges a 276 grups amb més 
de 5.019 PCR a les aules i un 
total de 125 casos positius. 
Pel que fa als cribratges mas-
sius en l’àmbit escolar es van 
fer 8.839 PCR amb 220 casos 

positius. La majoria de posi-
tius es van detectar en el grup 
d’edat comprès entre els 9 i els 
18 anys. Per Lleixà, aquestes 
dades evidencien que els cen-
tres escolars no són centres 
transmissors ni amplificadors 
de la pandèmia de la Covid-19, 
i que les mesures de protecció 
que s’apliquen funcionen.
Per la seva part, la directora 
territorial d’Educació, Mont-
se Perelló, va explicar que els 
cribratges d’automostra rea-
litzats a professionals dels 
centres educatius van finalit-
zat a les Terres de l’Ebre amb 
un total de 3.639 mostres amb 
25 positius, un 0’69%. 

Cinta Bonet
TORTOSA

LA PANDÈMIA DEL CORONAVIRUS

El primer trimestre es van detectar 996 
positius en l’àmbit escolar a l’Ebre

DESPRÉS de tants anys llui-
tant contra els bacteris, utilit-
zant productes agressius per 
la salut i el medi ambient, per 
fi ens adonem que el millor és 
fomentar la seva part positiva 
que va clarament al nostre fa-
vor. Però, què són els neteja-
dors a base de probiòtics? 

ELS NETEjADORS a base 
de probiòtics contenen bac-
teris beneficiosos que afavo-
reixen la neteja i higienització. 
Són microorganismes regene-
ratius degradadors de matèria 
orgànica (cel·lulosa, greix, pro-
teïnes),  combinats amb olis es-
sencials i enzims. No contenen 
productes químics sintètics, 
i no deixen cap residu nociu 
en les superfícies ni en l’am-
bient. A més, són eficaços a 

llarg termini, ja que segueixen 
descomponent la brutícia fins 
molt temps de després de la 
seva aplicació.

COM FUNCIONEN? La ne-
teja probiòtica parteix d’aquest 
plantejament: la majoria de 
bacteris i microorganismes 
són beneficiosos per la salut i 
el nostre entorn. Els microor-
ganismes són a l’origen de la 
vida, són presents en tots els 
processos de la natura, i n’hi 
ha ben pocs que siguin perju-

dicials o patògens. Així doncs, 
no té cap sentit que quan nete-
gem la nostra llar ho fem amb 
productes que tenen un efecte 
antibacterià, que elimina tota 
la microbiologia de l’ambient. 
Netejar és treure la brutícia 
sense trencar l’equilibri mi-
crobiològic d’un ambient de-
terminat. A més, l’ús continuat 
de productes antibacterians 
és dolent per la salut, afavo-
reix la resistència microbiana, 
no permet una millor neteja 
i contamina el medi ambient. 

En canvi, els netejadors a base 
de probiòtics estan canviant el 
concepte de neteja i higienit-
zació, a causa del seu alt poder 
de neteja, d’estalvi de temps i 
diners, i també per ser respec-
tuosos amb el planeta. 

LA NEjEjA probiòtica és efi-
caç ja després de la seva aplica-
ció,  perquè els microorganis-
mes segueixen degradant la 
brutícia molt de temps.  És 
econòmica: els productes són 
concentrats, es barregen amb 
aigua. Amb mig litre de pro-
ducte es poden reomplir fins a 
cent esprais, tot reduint així es-
pai d’emmagatzematge, cost de 
transport, i envasos. A més, és 
ecològica: té un impacte me-
diambiental molt baix, tant en 
la seva producció com en la 

seva aplicació. No es necessita 
cap protecció per la seva utilit-
zació, i no és nociu ni irritant 
per les persones i els animals. 
L’aigua residual no contamina 
els aqüífers. És més, és benefi-
ciosa per regar el jardí o per 
mantenir les canonades netes i 
sense males olors. Les substàn-
cies que genera tenen un efecte 
positiu pel medi ambient.  Fi-
nalment, és saludable i segura. 
La neteja a base de probiòtics 
no genera resistència micro-
biana, i manté el bon equilibri 
microbià de l’ambient, tot in-
habilitant els patògens. Els mi-
croorganismes beneficiosos 
treballen en harmonia amb la 
natura, tot generant un am-
bient favorable a la vida. Espais 
nets durant més temps i lliures 
de químics nocius! 

Probiòtics també per a la neteja

ESTHER GARCIA CIFRE

Una imatge d’un cribratge en un centre de Tortosa. // ACN.
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SABIES que menjar bé tam-
bé afavoreix el sistema audi-
tiu? Hi ha qui diu que ets el 
que menges, i és cert que, per 
cuidar-nos, hem de fer-ho 
tant per dins com per fora.  
Avui us explicaré quins ali-
ments són beneficiosos per 
la nostra salut auditiva.

SEGONS un estudi publi-
cat al The Daily Sentinel so-
bre alimentació i sordesa, es 
confirma que una dieta equi-
librada i el consum de certs 
nutrients i vitamines poden 
retardar i prevenir pèrdues 
auditives futures.  De fet, les 
persones que consumeixen 
dos o més racions de peix 
que conté Omega-3 tenen un 
42% menys de probabilitat 
de desenvolupar presbiacú-

sia, si les comparem en per-
sones que no mengen peix. 

HI HA VITAMINES i nu-
trients que tenen cura de la 
nostra salut auditiva: 

ALIMENTS que contenen 
àcids grassos com l’Omega-3 
ajuden a enfortir els vasos 
sanguinis de l’oïda interna per 
les seves propietats antiinfla-
matòries. Peix com la tonyina, 
les sardines,  el verat, el salmó, 
les nous... 

LA VITAMINA A és bene-
ficiosa per a la salut de l’oï-
da interna, ja que ajuda a la 
formació i manteniment de 
teixits blans i ossis. Aliments 
que contenen vitamina A po-
den ser les verdures de fulla 
verda com ara l’enciam, o els 
espinacs i les pastanagues, 
així com el pebrot  vermell, 
les carbasses. 

L’ÀCID FÒLIC (Vitamina 
B) ajuda el nostre cos a fabri-
car cèl·lules roges en sang, i 

són molt recomanables per a 
enfortir la salut auditiva,  els 
cereals i llegums com ara els 
cigrons, o les llenties. 

LA VITAMINA C influeix 
positivament en la salut del 
nostre sistema auditiu, a part 
d’evitar-nos constipats. Molts 
cops, els constipats també ens 
afecten a l’oïda. La trobem 
en fruites com les taronges, 
tomàquets, kiwis, maduixes o 
verdures com el bròquil o la 
col de Brussel·les. 

LA VITAMINA E té un 
efecte antioxidant, ja que ens 
ajuda a eliminar tot allò que 
el nostre cos no necessita, i a 
generar un nombre més gran 
de glòbuls blancs. Aliments 
com les bledes, l’alvocat, les 

ametlles o les nous ens po-
den prevenir una pèrdua au-
ditiva associada a l’edat. 

A MÉS, aliments que conte-
nen zinc reforcen les defen-
ses del nostre organisme, i  
per tant protegeixen l’oïda. 
Podríem citar: la xocolata 
negra, les prunes, l’arròs in-
tegral, el cranc, les ostres... 
Els aliments rics en magnesi 
són beneficiosos per a preve-
nir problemes causats per 
l’exposició al soroll; l’arròs 
integral, la fruita seca, el blat 
de moro.... Tots aquests ali-
ments no eliminaran cap ti-
pus de pèrdua auditiva, però 
mantenir una bona alimenta-
ció ajuda a enfortir tot el 
nostre sistema auditiu.  

El quètxup, una salsa ben curiosa

Cuidem la nostra audició amb l’alimentació

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

PER ACOMPANYAR les 
patates fregides o una sucu-
lenta hamburguesa, la salsa 
quètxup és un condiment 
gairebé obligat. Però si real-
ment ets molt fanàtic del seu 
sabor, potser t’hagis pregun-
tat alguna vegada: d’on pro-
vé aquesta salsa?  I per què 
s’ha fet tan famosa arreu del 
món?

ENCARA QUE pugui sem-
blar estrany, els orígens de la 
salsa no són nord-americans. 
La paraula quètxup prové de 
la paraula xinesa ke-tsiap, 
que era el nom d’una salsa pi-
cant molt utilitzada a la Xina 
durant el segle XVII. Estava 
feta a base de peix en vinagre, 
anxoves, nous, xampinyons i 
fesols. Probablement els co-
lonitzadors anglesos que van 
arribar a la Xina, després de 
provar la salsa ke-tsiap i, fas-
cinats pel seu sabor, van co-
piar la fórmula i la van portar 
cap a Europa. De fet, en un 
principi, els europeus la con-
sumien com un remei medi-
cinal, per tractar problemes 
digestius com la diarrea, icte-
rícia i la indigestió.

FINS ABANS de 1876, les 
salses quètxup “comercials” 
contenien una gran quanti-
tat de conservadors químics 
(quitrà d’hulla, que s’afegia 
per aconseguir un color roig 
i benzoat de sodi, un additiu 
que retardava el deteriora-
ment del producte). En res-

posta a això, la companyia 
nord-americana d’aliments 
d’Henry J. Heinz va decidir 
produir una nova recepta de 
quètxup més saludable. Per 
això, va desenvolupar una 
nova recepta, que feia servir 
tomàquets vermells madurs 
(que tenen més conservadors 
naturals) i una major quan-
titat de vinagre per retardar 
el deteriorament. Va ser tal 
l’èxit de la idea d’Heinz que, 
per 1905, la companyia havia 
venut cinc milions d’ampolles 
del seu quètxup.

ARA QUE ja coneixes una 
mica la història d’aquesta fa-
mosa salsa, pensa què és el 
primer que fas quan estàs a 
casa o en un bar i agafes el 
pot de quètxup. De ben segur 
que el sacseges vigorosament  
(també el pots colpejar), per-
què sinó el quètxup no cau. 
Ben curiós, oi? Aquest gest el 
tenim tan interioritzat, que 
el fem automàticament sense 
pensar-hi.

DE FET, es tracta d’una pro-
pietat ben curiosa d’alguns 
fluids, perquè a l’agitar-los 
modifiquem la seva viscositat 
i esdevenen més fluids, però 
recuperen la seva viscositat 

inicial, quan els deixem en 
repòs. Si ho pensem un mo-
ment, ens adonem que el què-
txup flueix sense problemes 
després d’agitar el pot, però 
torna a quedar-se com una 
pasta espessa i immòbil, quan 
cau sobre l’hamburguesa. 

LA CAUSA d’aquest com-
portament és degut a l’ingre-
dient  principal del quètxup: 
els tomàquets. Quan es mace-
ren els tomàquets, es formen 
unes fibres a nivell micros-
còpic que tenen tendència a 
unir-se entre elles. Això crea 
una mena de xarxa micros-
còpica que li dóna consistèn-
cia a la pasta resultant. Però 
les unions entre aquestes 
molècules són febles i si les 
agitem amb força se separen: 
aleshores la pasta perd con-
sistència, perd viscositat i el 
quètxup pot fluir amb més 
facilitat.

A LA PRÀCTICA, això vol 
dir que si el pot té un forat 
petit per permetre la sortida 
del quètxup, el podem girar 
de cap per avall i no caurà 
res. Però si abans l’agitem, el 
quètxup esdevé més fluid i 
surt del pot regalimant sen-
se problemes. I tan bon punt 

el deixem quiet sobre el plat 
o l’hamburguesa, les unions 
entre les fibres es van refent 
i la pasta recupera la seva 
espessor. Aquesta propietat, 
anomenada tixotropia, la 
presenten alguns fluids com 
les pintures. Quan remenem 
un pot de pintura, aquesta es 
va tornant més líquida, per-
què així és més fàcil escam-
par-la amb un pinzell; però 
si la deixem reposar, es va 
tornant més viscosa i així no 
regalima i no fem goterons.

EN REALITAT, el quètxup 
és una salsa ben interessant. 
A més de les seves propietats 
físiques, amaga unes quantes 
sorpreses, si el compares amb 
la salsa de tomàquet de tota 
la vida. Per exemple, encara 
que no ho sembli, el quètxup, 
a més dels tomàquets i de vi-
nagre, conté molt de sucre, 
per treure l’acidesa, i també 
molta sal, que li fa de conser-
vant. Hi ha infinitat de mar-
ques comercials de quètxup, 
però també podem preparar 
una salsa de quètxup casola-
na, amb ingredients naturals, 
per llepar-se els dits!!

INGREDIENTS per a 1/2 li-
tre de quètxup casolà:
1 kg de tomàquets madurs (els 
de pera tenen un color i tex-
tura molt adient) 
1 ceba gran 
1 pebrot verd 
1 gra d’all 
50 g de concentrat de poma (o 

bé mel) 
6 cullerades soperes de vina-
gre de poma (o bé de sidra o 
vi blanc) 
1 cullerada petita de mostassa 
1/2 cullerada petita de sal 
1/2 cullerada petita de pebre 
vermell dolç 
1 pessic de canyella mòlta 
1 pessic de pebre mòlt 
1-2 claus d’espècia mòlts (al 
morter) 
Oli d’oliva verge 

ELABORACIÓ:
Poseu a coure, en una cassola 
d’acer inoxidable i amb poc 
foc, la ceba tallada prima a 
mitges llunes, el pebrot a ti-
res i l’all amb un xic d’oli. A 
banda, escaldeu els tomà-
quets i peleu-los. Talleu-los 
en quatre trossos i afegiu-los 
a la cassola amb les verdures. 
Deixeu-ho coure tapat, i a foc 
lent, uns 25-30 minuts, reme-
nant de tant en tant. A mitja 
cocció, incorporeu-hi la sal. 
Quan tot estigui ben cuit, tri-
tureu-ho amb la batedora fins 
que quedi ben fi. Afegiu-hi 
les espècies, la mostassa, el 
concentrat de poma i el vina-
gre. Deixeu-ho coure a foc 
molt lent, remenant sovint, 
uns 40 minuts fins que s’es-
pesseixi. Ja teniu el quètxup 
a punt! Si el voleu per conser-
var, en aquest moment ja el 
podreu posar en pots esteri-
litzats i ben tapats. Coeu-los 
al bany maria durant 25 mi-
nuts, després que l’aigua hagi 
arrencat el bull. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR



cop d’ull24 // Març 2021  

 SOCIETAT

Els Mossos d’Esquadra van 
detenir el 14 de febrer un tre-
ballador de 54 anys de la re-
sidència de gent gran L’Ona-
da d’Alcanar, per presumptes 
agressions sexuals a dues do-
nes residents del centre. El 
Departament de Treball, Afers 
Socials i Famílies ha obert un 
expedient per la via de la Ins-
pecció de Serveis Socials a 
L’Onada, l’empresa gestora de 
la residència, i va anunciar que 
es personarà com a acusació 
popular en el cas, quan el jutjat 
obrís diligències. La conselle-
ria va assegurar que arribaria 
fins al final per depurar totes 
les responsabilitats que se’n 

derivin, tant individuals com 
de l’equip professional de la 
residència. 
Arran d’una primera denún-
cia, els Mossos d’Esquadra van 
identificar una segona vícti-
ma, però la investigació conti-

nuava oberta per si n’hi havia 
més. El Departament de Tre-
ball, Afers Socials i Famílies 
va activar les vies per actuar 
judicialment davant “d’un cas 
molt greu amb conseqüències 
penals”. També va oferir  su-

port psicològic a les dues víc-
times i a les seves famílies, a 
través del Servei d’Intervenció 
Especialitzada per dones que 
han patit violència masclista. 
El Departament “lamenta pro-
fundament” i considera “abso-
lutament intolerables i gravís-
sims” aquests fets, contra unes 
persones en especial situació 
de vulnerabilitat i indefensió.
L’Ajuntament d’Alcanar també 
va emetre un comunicat en el 
qual “condemna i lamenta pro-
fundament aquests fets extre-
madament greus i totalment 
inacceptables” i va anunciar 
que es personarà com a acusa-
ció popular. En el comunicat, 
es remarca que “l’Ajuntament 
està al costat de les víctimes, 
persones grans que es troben 
en una situació especial de 

vulnerabilitat i indefensió”. El 
consistori també va voler mos-
trar el seu “suport incondicio-
nal a les persones afectades i 
les seves famílies”, i va dema-
nar a tothom el màxim respec-
te davant aquests fets.
L’empresa va obrir un expe-
dient laboral en fase d’investi-
gació al treballador. També va 
iniciar una inspecció interna 
per esclarir el cas i detectar si 
hi ha més víctimes, i una revi-
sió del procediment de pre-
venció de “situacions simi-
lars”. El treballador havia 
rebut diverses vegades el re-
coneixement que atorguen re-
sidents i familiars com a tre-
ballador de l’any al centre. 
L’Onada va demanar que es 
preservi també la presumpció 
d’innocència. 

C.B. / G.M.
ALCANAR

SUCCESSOS

Una imatge de la residència L’Onada. // C21.

Detenen un treballador de L’Onada 
d’Alcanar acusat d’agredir dos usuàries
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XAVIER GUARNER ha estat con-
demnat com a responsable d’un delic-
te societari de falsedat documental. 
L’Audiència de Tarragona ha ratificat la 
condemna de 27 mesos de presó, una 
multa de 3.000 euros i a pagar una in-
demnització de 800.902,16 euros, més 
interessos. L’exdirector general i gerent 
d’Agrofruit i Ebrefruit de Tortosa havia 

maquillat amb facturacions fictícies, 
subvencions inexistents i compraven-
des entre les dues societats de l’empre-
sa un deute de fins a 50 milions d’euros. 
L’empresa va superar un concurs de 
creditors, però a finals del 2018 va aca-
bar tancant. Anys enrere, Agrofruit va 
arribar a ser la primera empresa expor-
tadora de cítrics de Catalunya.  ACN

Condemna de 27 mesos al gerent d’Agrofruit

La manca d’habitatge de nova 
construcció a les Terres de 
l’Ebre aboca el conjunt de les 
comarques tarragonines a la 
cua en els preus d’obra nova 
a Catalunya. El preu mitjà de 
venda d’un habitatge se situa 
en els 189.469 euros, un 4,9% 
per sota respecte fa un any, i el 
preu per m² útil cau gairebé un 
7%. Així ho recull l’estudi anual 
de l’Associació de Promotors 
de Catalunya, que deixa cons-
tància d’aquesta situació a 
l’Ebre, en contrast amb la zona 
de la Costa Daurada.
La principal conclusió que 
s’extreu de l’estudi de l’any 
2020 de l’Associació de Pro-
motors de Catalunya (APCE) 
són els preus més baixos -l’as-
sociació prefereix dir com-
petitius- de l’habitatge nou a 
Tarragona i l’Ebre, en com-
paració a la resta de Catalun-
ya. Això es deu al pes de les 
Terres de l’Ebre on no es fa 
habitatge nou. “Una assigna-
tura pendent al país”, avisa el 
president de la comissió terri-
torial de l’associació, Daniel 
Roig. És una dinàmica que 

s’arrossega i s’accentua, i que 
també es pateix a comarques 
d’interior.
A tall d’exemple, l’informe 
anual, que té en compte totes 
les promocions d’habitatge 
nou construïdes al territori, 
contraposa l’àrea turística de 
la Costa Daurada, on a la zona 
centre el preu de venda per m² 
útil se situa en els 2.900 euros, 
enfront de les Terres de l’Ebre, 
on és de 900 i escaig. “Són 
preus tan baixos que estan 
pràcticament per sota del cost 
del valor de reposició de tor-
nar-los a fer, perquè són molt 
antics”, apunta el president de 
l’APCE, Lluís Marsà.
L’estudi també compara les 
dues principals ciutats, Reus 
i Tarragona, i constata que a 
Tarragona, amb una desena 
de promocions i una trentena 
d’habitatges -només en resta 
per vendre el 9%-, la mitjana 
és d’uns 80 m² de superfície 
a un preu que no arriba als 
200.000 euros. Pel que fa a 
Reus, on es registren 11 pro-
mocions i també una trentena 
d’habitatges, el preu/m² ha 
crescut gairebé un 6%.
“És un territori desigual, s’han 
pogut mantenir una sèrie de 
promocions, però fora del 

triangle que conformen Tarra-
gona, Reus i la zona de Salou, 
Vila-seca i Cambrils, no hi ha 
hagut obra nova”, constata el 
president territorial de l’AP-
CE. “Són zones més deprimi-
des on la iniciativa privada 
no pot arribar o es troben en 
situació de despoblament i 
tampoc hi ha necessitat d’ha-
bitatge”, afegeix. “Pel preu 
d’un habitatge a Barcelona, 

en compres dos a Tarragona, 
i quatre o cinc a les Terres de 
l’Ebre, aquesta és la realitat 
que tenim”, conclou.
Catalunya necessita 25.000 
habitatges nous a l’any. L’any 
passat se’n van iniciar uns 
12.000. “Estem en un 60% 
de les necessitats, a la cons-
trucció li costa agafar em-
branzida”, diu el president de 
l’APCE. Del mig miler d’habi-

tatges en venda a Tarragona i 
Ebre, un 75% estan acabats i 
el 25% restant, en construc-
ció. La piscina comunitària 
cada cop és més valorada en 
les promocions -un pes del 
43,15%. Pel que fa a la rehabi-
litació d’immobles destinats 
la venda ha estat inexistent, 
una tendència a la baixa que 
el sector immobiliari retreu a 
l’administració. 

La manca de construcció a l’Ebre situa
Tarragona a la cua de preus d’obra nova
ACN
TARRAGONA

HABITATGE

Un dels pocs edificis en construcció a les Terres de l’Ebre. // JOAQUIM DOMINGO. 
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Els empresaris demanen que l’Ebre
funcione com una sola unitat comarcal 

L’Associació d’Empresaris 
de les Comarques de l’Ebre 
(AECE) ha demanat amb 
caràcter “urgent” que les 
quatre comarques ebrenques 
funcionen com una unitat 
comarcal a efectes de mobi-
litat, tal com passa amb l’Alt 
Urgell i Andorra. En un co-
municat, la institució exposa 
que les poblacions petites de 
les Terres de l’Ebre “no te-
nen prou oferta comercial” 
i que els habitants d’aquests 
indrets s’han de desplaçar 
per cobrir les seues neces-
sitats. A més, subratlla que 
les aglomeracions de gent 
no són habituals al territori. 
L’associació apel·la al “sentit 
comú” en la presa de deci-
sions i recorda que les qua-
tre comarques ebrenques no 
arriben als 180.000 habitants 
i es troben “molt lluny de la 
densitat d’altres comarques 
del país”.
L’AECE detalla que el Baix 
Ebre té 78.011 habitants, el 
Montsià 68.263, la Ribera 
d’Ebre 21.870 habitants i la 
Terra Alta 11.430 habitants, 
i que aquest volum no es pot 
comparar als més de 2,3 mi-
lions del Barcelonès, els més 
de 900.000 del Vallès Occi-
dental, més de 800.000 del 
Baix Llobregat i els més de 
450.000 habitants del Ma-
resme.
L’entitat argumenta que des 
de l’inici de la pandèmia 
sempre ha respectat les de-

cisions dels governs català i 
espanyol per “l’excepciona-
litat” de la situació, perquè 
ha considerat que es prenien 
sota criteris científics i sani-
taris i perquè han prioritzat 
“la salut dels treballadors, 
clients i població en general 
per sobre dels interessos em-
presarials”.
L’AECE garanteix que “sense 
cap dubte” seguiran “rigo-
rosament” amb les mesures 
d’higiene i seguretat esta-
blertes, però demana con-

siderar les Terres de l’Ebre 
com una unitat comarcal. 
“No entenem que qualsevol 
ciutadà de Tortosa puga anar 
a menjar o a comprar a l’Am-
polla i l’Ametlla de Mar, però 
no a la Ràpita o les Cases 
d’Alcanar”, apunta en la nota.
Tot i que els empresaris 
respecten les decisions del 
Procicat, consideren que es 
troben en una situació “lí-
mit”. “Des del punt de vista 
econòmic i empresarial no 
són bones notícies. Estem 

demanant que s’alleugeren 
les mesures, sobretot en res-
taurants i turisme, no són 
els culpables del que està 
passant”, assenyala la presi-
denta de l’AECE, Maria José 
Fernández.
Per la seua banda, la presi-
denta de l’Associació d’Hos-
taleria de les Terres de 
l’Ebre, Juani Piñana, espera 
que a partir del mes de març 
la situació epidemiològica 
millore i permeta la flexibi-
lització dels horaris de la 

restauració i de la mobilitat. 
“No et queda més remei, per 
una setmana penses aguan-
tem, ja portem gairebé un 
any així”, diu. Ara, la restau-
radora s’encomana a la Set-
mana Santa: “No ens queda 
res més que resignar-nos i 
aguantar, a partir de l’1 de 
març esperem començar amb 
una nova normalitat, una 
mica més flexible i treballar 
de cara Setmana Santa amb 
les opcions més favorables”, 
tanca. 

ACN
TORTOSA

CONFINAMENT

 Fins ara, la mobilitat està restringida a la mateixa comarca. // JOAQUIM DOMINGO.
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El fenomen del despoblament 
és “un problema d’Estat”. El 
ministre d’Agricultura, Luis 
Planas, va expressat la seua 
preocupació per la situació 
que es viu en moltes àrees del 
país com les Terres de l’Ebre. 
Planas reconeix que la solució 
és difícil, però considera que 
un pas important per rever-
tir la situació és fer rendibles 
les explotacions agrícoles i 
impulsar la indústria agroali-
mentària al territori.
En una entrevista a Canal 21 
Ebre en el marc de la campan-
ya per a les eleccions del 14 de 
febrer, Planas va destacar els 
més de 47.000 milions d’euros 
que han d’arribar d’Europa 
amb la nova Política Agrària 
Comuna, que a partir del mes 
de maig s’ha de discutir amb 
les sectorials i les comunitats 
autònomes per presentar un 

pla d’acció.
En la seua primera visita a la 
Terra Alta, el ministre d’Agri-
cultura també es va interessar 
per la producció de vins amb 
la varietat garnatxa blanca 
on la comarca és la principal 
productora arreu del món. Un 
producte que considera “ben 
fet”, i que confia en què cada 
cop siga més conegut entre els 
consumidors d’arreu d’Espan-
ya.
Planas també es va referir als 
problemes amb els productes 
agrícoles arribats de països 
tercers que inunden el mercat 
europeu i deriven en una 
baixada de preus. El ministre 
va dir que cal recordar a la Co-
missió Europea portar un bon 
control i aplicar els mecanis-
mes de defensa existents. 

La Taula del Sénia aprova un pressupost 
de més de 530.000 euros per al 2021

La Mancomunitat de la Taula 
del Sénia ha aprovat un pressu-
post per al 2021 de 533.110,89 
euros, un 1% superior al de 
l’any passat. Entre d’altres es 
preveu ampliar el microsite 
que gestiona la ruta d’oliveres 
mil·lenàries i l’inventari; fer 
nous tallers, exposicions i fires; 
recuperar les jornades euro-
pees de patrimoni i les festes 
suspeses per la covid el 2020; 
i impulsar actuacions d’oleo-
turisme a la zona aragonesa de 
la Mancomunitat. L’assemblea 
va reelegir a David Gil, alcalde 
de la Pobla de Benifassà, com a 
president de la Taula.
La Mancomunitat del Sénia 
ha fet balanç de la feina feta 

el 2020, com els tallers d’ocu-
pació i garantia juvenil, la pu-
blicació del llibre ‘Oliveres 
mil·lenàries, identitat del Te-
rritori Sénia’, una exposició 
sobre la Pedra Seca, les nores 
àrees inventariades que han 
inclòs 591 exemplars d’oliveres 
mil·lenàries (un total de 6.358) 
i les rutes posades en marxa, 
així com l’aprovació de la Llei 
catalana de protecció d’aquests 
arbres. La Mancomunitat tam-
bé és un dels nou membres del 
projecte VALSIPAM (2020-
2023) que ha aprovat la Unió 
Europea.
La covid va obligar a suspendre 
la Mostra de l’Oli de Godall, la 
Festa del Tossal del Rei, algu-
nes de les Jornades Europees 
Patrimoni i el Congrés d’oli-
veres mil·lenàries, esdeveni-
ments que es confia poder re-

cuperar enguany. El pressupost 
aprovat es destinarà a un taller 
amb 10 alumnes i 3 professors 
i la contractació de 3 joves tèc-
nics de disseny, medi ambient i 
patrimoni a la part valenciana, 
així com tornar a oferir ajuts a 
l’ocupació a la part catalana de 
la Mancomunitat.
Finalment es prepararan les 
activitats, de moment telemàti-
ques, del projecte VALSIPAM 
(Valorització dels SIPAM de 
l’espai SUDOE) i la Mancomu-
nitat està pendent de poder re-
collir a Roma el premi Reco-
med (la Xarxa Euromediter- 
rània de Cuitats de l’Oliver). 

ACN / C.B.
ULLDECONA

Promoció de la Taula del Sénia. // CEDIDA.
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El ministre d’Agricultura considera el 
despoblament ‘un problema d’Estat’
Albert Pascual
CORBERA D’EBRE

El ministre d’Agricultura Luis Planas a l’entrevista de Canal 21 Ebre. // C21.
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JARC critica que, gairebé un 
mes després del temporal 
Filomena, el Departament 
d’Agricultura “no haja acabat 
de valorar els danys i comen-
ce just ara a demanar proves 
a tots els damnificats”. L’orga-
nització agrària considera que 
la conselleria utilitza d’”excu-
sa” la manca d’aquestes dades 
“per no haver dissenyat tam-
poc cap ajut per compensar 
els productors afectats” pels 
danys que han patit en les oli-
veres. D’altra banda, des de 
JARC assenyalen que Agro-
seguro ha reconegut que ha 
de revisar les condicions de 
l’assegurança de l’olivera i es 
compromet a ajustar-la per-
què ara mateix no cobreixen 
gran part de les destrosses, 
tal com havien denunciat fa 
uns dies des de l’organització 

agrària.
El passat dijous es va celebrar 
la reunió extraordinària de la 
Taula Sectorial de l’Olivera, 
tal com havien reclamat dife-
rents organitzacions agràries 
després dels danys que ha 
deixat el temporal Filome-
na en aquest cultiu. Des de 
JARC han expressat la seua 
sorpresa pel fet que “Agricul-
tura es troba encara en el ma-
teix punt de partida de fa un 
mes”, i “demana ara que tots 
els agricultors envien proves i 
declaracions jurades a les ad-
ministracions per poder valo-
rar els danys”.
L’entitat agrària ja va denun-
ciar fa deu dies la “lentitud 
d’actuació” per part del De-
partament per fer una valora-
ció dels danys. En canvi, posa 
de relleu que el govern espan-
yol va declarar vuit comuni-
tats autònomes com a ‘zona 
catastròfica’ el 19 de gener.
Des de JARC van interpel·lar 

la conselleria pel fet que no 
havia demanat la qualificació 
de zona afectada greument 
per una emergència climà-
tica per a Catalunya. Segons 
l’organització, des del De-
partament “van tornar a tirar 
pilotes fora, passant la res-
ponsabilitat al Govern, sense 
donar explicacions del motiu 
pel qual no han pressionat per 
aconseguir-ho”. “En aquests 
moments, la tardança d’Agri-
cultura ja s’ha convertit en 
una total passivitat”, denuncia 
el cap de la sectorial de l’Oli-
vera de JARC, Lluís Gaya.
Segons l’entitat, aquest retard 
suposa “un gran perjudici per 
als agricultors, que no només 
no reben el suport que tant 
necessiten en forma d’ajuts, 
sinó que posterga la incertesa 
i el malestar dels professionals 
del camp”.

Agroseguro rectifica
D’altra banda, després que 

JARC denunciés fa uns dies que 
Agroseguro havia fet peritatges 
a la baixa dels danys i que les 
condicions eren totalment des-
favorables per als damnificats, 
especialment per als cultius de 
superintensiu i reg, l’assegura-

dora ha reconegut l’error i ha 
anunciat la seua voluntat d’ajus-
tar les condicions de les assegu-
rances en cas de neu, perquè 
també cobreixen danys pun-
tuals, segons expliquen des de 
l’organització agrària. 

ACN
TERRA ALTA

PAGESIA

Danys a les oliveres a Horta de Sant Joan. // ACN.

JARC denuncia la ‘lentitud’ d’Agricultura
a l’hora d’avaluar els danys de Filomena 

 ECONOMIA

El temporal Filomena també 
ha deixat coses positives als 
conreus.  La nevada de prin-
cipis de gener serà molt po-
sitiva per a la vinya. La neu 
acumulada s’està desfent len-
tament i fa l’efecte d’una plu-
ja fina, fet que permet incre-
mentar les reserves d’aigua i 
fa que hi haja més nutrients 
a la terra. D’altra banda, les 
baixes temperatures no tenen 

un impacte negatiu per als 
ceps, que es troben en fase de 
repòs.
Pepe Fuster, del Celler Coma 
d’en Bonet, ha explicat que, 
gràcies al temporal, el cicle 
de la vinya es podrà allargar i 
aconseguir d’aquesta manera 
veremes més tardanes. Fuster 
també ha apuntat que el cul-
tiu també aguantarà millor 
les fortes temperatures de 
l’estiu.
Per la seua banda, el secreta-
ri de la DO Terra Alta, Jordi 
Rius, ha explicat que la ne-

vada ha comportat una terra 
més humida i un cicle vege-
tatiu més lent. Rius ha afegit 
que les nevades han ajudat a 
erradicar el cuc del raïm de 
manera natural, evitant així 
l’ús de pesticides.
Malgrat tot, no es percebrà 
cap efecte amb el míldiu. 

David Benito / ACN
GANDESA

La Terra Alta durant la nevada. // JOAQUIM DOMINGO.

Les nevades del Filomena erradiquen el cuc del raïm

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Març 2021 // 29cop d’ull

ESTÈTICA

LLARANIMALS

ALIMENTACIÓ

SALUT

RESTAURACIÓ

PROFESSIONALS



cop d’ull30 // Març 2021  

La ciutat de Tortosa va pren-
dre el relleu del Vendrell com 
a Capital de la Cultura Catala-
na este 2021 amb una reivindi-
cació de la modernitat i la tra-
dició de la ciutat. Ho va fer el 
passat 19 de febrer, en un acte 
al teatre auditori Felip Pedrell, 
limitat a poc més de 200 per-
sones.
Els grans noms de la cultura i 
la tradició tortosines del pas-
sat van compartir protagonis-
me amb els creadors i artistes 
actuals. L’Ajuntament, que va 
haver d’ajornar la materialit-
zació formal del relleu per la 
pandèmia, ha hagut d’adaptar 
també tot el programa d’actes 
durant l’any, amb la confiança 
que la millora de la situació sa-
nitària permeta la participació 
del públic més endavant.
Justament el dia que es com-
pleixen 180 anys del naixe-
ment de l’eminent musicòleg 
i compositor tortosí, Felip 
Pedrell, Tortosa es converteix 
en la divuitena Capital de la 
Cultura Catalana. Així ho re-

cordava l’alcaldessa, Meritxell 
Roigé, en els parlaments que 
van precedir les actuacions.
Quico el Célio, el Noi i el Mut 
de Ferreries van ser els enca-
rregats de compondre i inter-
pretar ‘Tortosa’, l’himne de la 
capitalitat cultural. Un tema 
que, cap al final de l’acte va 
ser reinterpretat amb arranja-
ments de rumba.
L’acte, però, va voler reivin-
dicar els grans noms històrics 
de la cultura de la ciutat, amb 
interpretacions de peces del 
mateix Pedrell –una d’inèdi-
ta- i del mestre Joan Monclús, 
a càrrec de la formació Accent 
Ensemble.
També van estar presents els 
textos del folklorista Joan Mo-
reira, que van recuperar des 
de l’escola municipal de Tea-
tre així com un espectacle de 
dansa i creacions artístiques 
amb vídeo.
L’alcaldessa de Tortosa va re-
conèixer que l’impacte de la 
pandèmia ha obligat a adaptar 
a les actuals circumstàncies la 
programació d’actes prevista 
per l’any de capitalitat. “Ens 
dificulta molt portar a terme 
el que havíem dissenyat i tre-

ballat”, va admetre. Amb tot, 
es va mostrar confiada que 
durant l’últim tram de l’any la 
situació millore permetent la 
participació popular als actes 
culturals “al carrer i a tots els 
espais de la ciutat”.
Per la seua banda, l’organitza-
dor de la Capital de la Cultura 
Catalana, Xavier Tudela, va 
remarcar que durant el 2021 

“tot allò que passe a Tortosa 
tindrà un relleu mediàtic es-
pecial” no només en l’àmbit 
dels Països Catalans sinó més 
enllà i va lloar l’esforç per po-
der mantenir la programació 
amb la “major normalitat pos-
sible”.
A l’acte, en el qual també va 
participart el secretari gene-
ral de Cultura, Lluís Baulenas, 

qui va fer una crida a “fer nos-
tra” la cultura tortosina i va 
reconèixer la gran afectació 
del sector per les restriccions 
derivades de la pandèmia. 

CESK FREIXAS està a punt de publi-
car el seu vuitè disc. Sota el concís títol 
‘Memòria’, el cantautor s’ha proposat 
reivindicar la història col·lectiva, el lle-
gat geogràfic de la seua infantesa i 
també donar importància al pes dels 
records. Tres eixos que marquen el tre-
ball més “fidel” de l’essència de la gui-

tarra i la veu. Per vestir la introspecció a 
la memòria i els records, l’artista debu-
ta en el format dels poemes musicats, 
amb lletres de Joan Brossa, Joan Sal-
vat-Papasseït i versos de Mireia Cala-
fell. “Amb ells aconsegueixo que la part 
literària de les cançons tinga resultats 
més treballats”, destaca.  ACN.

‘Memòria’, nou disc de Cesk Freixas

CCC 2021

Tortosa dóna el tret de sortida
a la Capital de la Cultura Catalana

Els Quicos cantant l’himne ‘Tortosa’ durant la inauguració de la CCC2021. // CEDIDA.
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Tortosa ja ha enllestit el projec-
te de museïtzació de les restes 
arqueològiques de la plaça de 
la Catedral. Amb el nom ‘Cota 
0’, el projecte es concreta en un 
recorregut expositiu per sota 
de la futura plaça amb elements 
que combinaran el material es-
tàtic amb d’altres d’interactius.  

Si es compleixen les previsions, 
el museu i la nova plaça es po-
drien inaugurar a l’estiu.
L’accés al museu serà per la 
Costa dels Capellans i s’oferirà 
un itinerari turístic lligat a al-
tres actius de la ciutat. “Seguim 
tirant endavant aquell projecte 
que es va iniciar amb l’ende-
rroc de les cases de davant de 
la Catedral, que va seguir amb 
les excavacions que ens ha do-
nat una oportunitat per desco-

brir amb ‘Cota 0’ la història de 
la ciutat en un únic espai”, ha 
destacat l’alcaldessa, Meritxell 
Roigé.
Al nou museu ‘Cota 0’, es po-
dran descobrir els primers ves-
tigis de la Dertosa romana, així 
com d’altres de la Turtuxa an-
dalusina, l’època dels visigots o 
l’etapa del Renaixement quan 
Tortosa era una de les ciutats 
més importants de la Corona 
d’Aragó. 

Tortosa presenta la ‘Cota 0’ de la seua història

C.B.
TORTOSA

Representació de la nova plaça de la Catedral. // CEDIDA.
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Eufònic adquireix un fragment del
Trabucador al món virtual Earth2

Sense deixar de tocar de peus 
a terra, el festival Eufònic con-
tinua ferm en explorar les infi-
nites possibilitats del metavers. 
Així, el festival encara el seu 
10è aniversari posant el focus 
en la plataforma d’abast mun-
dial Earth2, un projecte que ha 
mapejat i ha posat en venda la 
totalitat del globus terraqüi en 
parcel·les de 10 per 10 metres. 
És l’inici de la futura existència 
virtual del món, segons afirmen 
els seus impulsors, i Eufònic 
ha comprat dos fragments dins 
este món on cada casella val 
6,49 euros: un a la Barra del 
Trabucador (cinquanta rajo-
les o parcel·les), just on hi ha 
la passarel·la que s’endinsa a la 

badia dels Alfacs (un dels espais 
més fotografiats del delta de 
l’Ebre), la zona dels surfistes i 
l’aparcament; i l’altre, a la Punta 
de la Banya (9 parcel·les).   “Dos 
espais que formen part del nos-
tre imaginari col·lectiu i que en 
el món real estan desapareixent 
per la greu situació que pateix 
el Delta”, apunta Vicent Fibla, 
director d’Eufònic, alhora que 
remarca la càrrega simbòlica de 
la iniciativa. De fet, els últims 
temporals han tornat a frag-
mentar el Trabucador i cada 
vegada es fa més difícil la seua 
recuperació.
Aquesta aposta pel metavers no 
és nova dins Eufònic: de fet, el 
festival ja s’hi va endinsar de ple 
en l’última edició impulsant 
Sala Sintètica, un espai dins De-
centraland que existeix virtual-
ment i on ja es van poder veure 

actuacions i instal·lacions artís-
tiques virtuals i que, amb motiu 
d’Eufònic Urbà aquest mes de 
febrer i resseguint l’interès pel 
territori, ha presentat dos tre-
balls interactius creats ori-
ginàriament a Ulldecona i al 
Matarranya per part de dues 
artistes digitals, Marta Verde i 
Anna Carreras, que es podran 
visitar fins a final de mes. “És un 
concepte molt similar, amb la 
diferència que Decentraland és 
un món virtual inventat i sense 
referència física, i Earth2 està 
arrelat i construït a partir del 
món real tal com el coneixem”, 
explica el director d’Eufònic. 

ACN
MÓRA D’EBRE

Caselles comprades al Trabucador. // CEDIDA.
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Daniel Arasa acaba de pu-
blicar el llibre ‘La repressió 
franquista a Tortosa i el delta 
de l’Ebre’, que en realitat és el 
segon volum de la seua recer-
ca històrica ‘100 consells de 
guerra”. En la primera part, 
s’explicava la repressió con-
tra polítics i milicians, mentre 
que esta segona part, publica-
da dos anys més tard, se centra 
en els processos contra perio-
distes, sindicalistes, dones, 

obrers i pagesos. “Gent nor-
mal i corrent que, perquè eren 
republicans o perquè van fer 
alguna actuació, del tipus que 
fos, delictiva o no, van ser jut-
jats”, ha recordat el periodista 
jesusenc. Arasa ha remarcat 
que el llibre és una “reproduc-
ció de documents”, i no un re-
cull d’opinions, que va buidar 
durant més de tres anys en 
arxius de tribunals militars de 
Barcelona i Madrid.
Al municipi de Tortosa, que 
l’any 1939 encara incloïa la 
majoria dels actuals munici-
pis del Delta, van haver-hi un 

total de 889 persones sotme-
ses a consells de guerra. Ara-
sa ha detallat que la zona de 
Tortosa va ser una zona molt 
castigada per les repressàlies 
dels dos bàndols, tenint en 
compte també que va ser 
front de guerra durant dos 
mesos, així com una regió 
amb molta presència de reli-
giosos. 

Nou llibre d’Arasa sobre la repressió franquista a Tortosa

Gustau Moreno
JESÚS

 Daniel Arasa en una entrevista a Canal 21 Ebre. // C21.
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La Federació Catalana de Fut-
bol va establir el cap de  set-
mana del 27 i 28 de febrer per 
al retorn de la Primera Catala-
na, però alguns partits es van 
ajornar, com és el cas del Gan-
desa-Rapitenca, que s’ha pos-
tposat per al dia 2 d’abril. Cal 
recordar que els dos equips 
ebrencs, juntament amb al-
tres, han mostrat les seues re-
ticències a tornar a jugar amb 
les condicions que proposa la 
Federació Catalana de Futbol. 
Per la seua part, l’Ascó sí  es 
va mostrar partidari de jugar 
i dissabte va rebre al Santboià.
Dintre dels comunicats en-
creuats entre els clubs de la 
categoria i l’ens federatiu, les 
entitats van enviar un nou es-
crit a la Federació exposant 
alguns aspectes i explicant 
que “lamentem que, malgrat 
la insistència per part dels 
clubs, no s’hagi donat respos-
ta concreta a la sol·licitud que 
fos voluntària la participació 
a la competició aquesta tem-
porada i de no aplicar mesu-
res esportives sancionatòries 

per aquelles entitats que han 
manifestat no poder competir 
en la situació actual de pandè-
mia”. Un altre dels punts que 
defensen els clubs és que “la 
FCF pot prendre la decisió de 
no haver descensos amb inde-
pendència que hi hagi com-
petició a la Segona Catalana”; 
amb el que demanen que “la 
competició sigui voluntària i 
no hi hagi descensos”. 
D’altra banda, les entitats de 
Primera Catalana també ex-
posen que “a hores d’ara, i en 
referència a possibles accions 
de suport econòmic anuncia-
des, no hem rebut més que 
alguns petits gestos i d’altres 
mesures no concretades”. 
Igualment, denuncien que 
“els clubs que han manifestat 
que no poden competir, però 
que no vulguin descendir, es 
veuen obligats, per part de la 
FCF, a jugar per almenys de-
fensar-la al camp. També hi 
ha clubs que per motius es-
portius, econòmics, sanitaris i 
de responsabilitat mantindran 
la postura de no poder iniciar 
a competició i tenen el total 
suport de la resta de clubs. 
Demanem que no s’apliquin 
mesures esportives sancio-

natòries”. Finalment, acaben 
insistint en que “la decisió de 
fer-nos jugar suposa també un 
greu risc en quan estableixen 
unes mesures sanitàries de 
prevenció i de control del co-
ronavirus inferior a d’altres 
categories. Considerem que 
no és responsable posar en 
risc la salut d’uns jugadors 
amateurs, tant pel que fa a 
entrenaments, partits i des-
plaçaments per tota Catalunya 
en una situació de pandèmia”. 
I s’acaben reservant “totes 
aquelles accions adients en 
la defensa dels nostres inte-
ressos, que puguin resultar 
lesionats, tant esportius com 
econòmics i de caire legal, da-
vant qualsevol instància”.
Aquest dilluns, la FCF i els 
presidents de l’Atlètic Llei-
da, el Júpiter, el Mollerussa i 
el Sant Cugat intercanviaran 
opinions al respecte d’aquesta 
complicada situació. 
D’altra banda, tot apunta a que 
aquesta setmana es farà ofi-
cial que la Segona Catalana es 
declara nul·la, després de que 
el Procicat anunciés que es 
mantenen el gruix de mesu-
res per frenar el coronavirus. 
El mateix camí podrien seguir 

la Tercera i la Quarta Catala-
na, però aquestes no es poden 
declarar nul·les fins que mate-
rialment no hi hagi temps per   
a que es disputin.

D’altra banda, s’ha posat en 
marxa amb normalitat la Divi-
sió d’Honor Catalana de Fut-
bol Sala amb el Tortosa, l’Am-
posta i La Sénia. 

Un jugador del CF Gandesa. // FACEBOOK GANDESA.

E
ESPORTS

La localitat gallega de Castre-
lo do Miño va acollir el Cam-
pionat d’Espanya de rem de 
llarga distància amb medalles 
dels representants de les Te-
rres de l’Ebre. El Club Nàutic 
Amposta, que va ser tercer al 

medaller definitiu, va firmar 
quatre podis de la mà d’Aina 
Cid i Victòria Cid, que van ser 
primeres al dos sense timo-
ner, i de Núria Puig, que va fer 
plata juntament amb Iria Ja-
rama (Olímpico de Mandeo). 
A més, en dos sense timoner 
cadet, Noa Guasch i Natiela 
Vatamaniuc van guanyar i en 
skiff cadet Robert Mioaga va 

fer plata. Per la seua part, Èric 
Pastor, del Club de Rem Torto-
sa, va fer plata en skiff juvenil.
Ara, tots ells seguiran enda-
vant amb les seues sessions 
preparatòries per tal de poder 
arribar en les millors condi-
cions físiques possibles a les 
properes competicions del ca-
lendari, pendents sempre de 
l’evolució de la pandèmia. 

Podis ebrencs a l’Estatal de llarga distància de rem

V.M.
TORTOSA

Membres del Club Nàutic Amposta. // CEDIDA.

Sònia Franquet va aconseguir la 
medalla de plata a la modalitat de 
pistola aire comprimit 10 metres 
de la Copa del Rei i de la Reina, que 
es va celebrar a Las Gabias, Grana-
da. La tiradora d’Ascó va fer 1.122 
punts i només es va veure supe-
rada per Mercedes Soto amb 1131 

punts. La tercera posició se la va 
adjudicar Amalia Ramondelli amb 
1116 punts. Durant aquesta impor-
tant competició, tots els esportis-
tes van provar-se a ells mateixos 
per a millorar marques personals i 
consolidar-se en les seues respecti-
ves modalitats.   

Sònia Franquet, plata a la Copa

ESPORTS

La 1a Catalana vol que ‘la competició 
sigui voluntària i sense descensos’
Vicky Maigí
TORTOSA
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L’Indonesian Racing Gresini 
Team Moto 3, amb Jeremy Al-
coba, va fer la posada de llarg. 
Amb l’arribada del nou espón-
sor indonesi la indumentària 
de l’equip ha canviat i es va 
poder veure. El pilot jesusenc, 
que tindrà com a company 
a Gabri Rodrigo al Mundial 
de Motociclisme de Moto 3, 
va explicar que “l’any passat 
vam acabar amb un podi a 
Portimau i vaig ser el rookie 
de l’any. Sobretot he de tre-
ballar en millorar la qualifica-
ció, perquè a la cursa sóc fort 
i sortint davant el resultat és 
diferent”.  

Alcoba es troba entrenant i 
espera el debut al certamen 
mundialista amb molta mo-
tivació. La primera cursa del 
campionat es celebrarà a fi-
nals de març al circuit de Lo-
sail (Qatar).
Pocs dies després de la pre-
sentacio de l’equip de l’ebrenc,  
es va conèixer la mort, als 60 
anys i a causa del coronavirus,  
de Fausto Gresini, bicampió 
mundial de motos i fundador i 
propietari dels equips Federal 
Oil Gresini i Gresini Racing. 
Gresini estava ingressat des 
del 27 de desembre a causa 
de la pandèmia. En un primer 
moment, el van tractar a l’hos-
pital Santa Maria della Scalet-
ta, a Imola, però després va ser 
traslladat al Maggiore Carlo 

Alberto Pizzardi de Bolonya.
El jesusenc va recordar Gresi-
ni a les seues xarxes socials 
amb les paraules: “Legend. 
Sempre amb nosaltres”. Quan 

es va conèixer la notícia les 
mostres de condol del món 
del motociclisme van ser 
constants per recordar la seua 
figura. 

Marc Alcoba, amb 20 anys, ha 
aconseguit un dels seus grans 
somnis, arribar a ésser pilot 
mundialista. Enguany Marc 
s’estrenarà en la categoria del 
Mundial de Supersport 600 
(WorldSSP) de la mà de l’escu-
deria MS Racing, que compta 
amb una gran experiència en el 
Mundial.
Félix Garrido, director de l’MS 
Racing, explica que “aquesta 
situació que estem vivint és la 
cirera del pastís que ens falta-

va en la nostra estructura del 
Mundial enguany. Marc és un 
pilot jove amb un potencial 
enorme. És el que ens feia fal-
ta en l’estructura de WorldSSP 
per a créixer. Crec que faran 
un bon tàndem amb Pawel, 
experiència i joventut dins de 
l’equip. Estem desitjant co-
mençar”.
Per la seua part, Alcoba comen-
ta el seu entusiasme per aques-
ta nova etapa: “Estic feliç de fer 
aquest pas cap endavant en la 
meva carrera esportiva al cos-
tat d’MS Racing. És un somni 
ser pilot mundialista, estic se-
gur de que podem fer un gran 

tàndem. Debutar per primera 
vegada en els circuits estran-
gers serà tot un repte per a mi. 
Tots els pilots del Mundial por-
ten molta experiència damunt, 
però el meu equip i jo donarem 
el màxim per a demostrar el 
nostre potencial. Estic desit-
jant començar a treballar al 
costat del meu equip. Vull do-
nar les gràcies a totes les perso-
nes que han cregut en mi”. 

V.M.
ALCANAR

V.M.
EMD JESÚS

ESPORTS

El pilot jesusenc Jeremy Alcoba amb els nous colors del seu equip. // CEDIDA.

El pilot canareu Marc Alcoba. // CEDIDA.

Posada de llarg de l’Indonesian Racing 
Gresini Team Moto 3 amb Jeremy Alcoba

Marc Alcoba dóna el salt al Mundial de 
Superbikes en la categoria de Supersport 600

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El ciclista canareu Benja 
Prades s’ha incorporat al Vi-
go-Rías Baixas per la tempo-
rada 2021. Prades, guanyador 
del ranking asiàtic de la Unió 
Ciclista Internacional del 
2017, s’uneix al projecte pre-
sidit per José Luis Chamorro.
L’aventura del ciclista del 
Montsià a Àsia s’ha allargat 
durant set exitoses campan-
yes. Va donar el salt al pro-
fessionalisme al 2014 amb el 
conjunt del Matrix Powertag 
i les últimes cinc temporades 
ha defensat el maillot d’una al-
tra formació nipona, del Team 
Ukyo.
Al seu palmarès sobresurten el 
seu triomf a la general final del 
Tour de Taiwan al 2017, victo-
ries aconseguides al calendari 
japonès, a l’indonesi i el segon 
lloc firmat a la Japan Cup del 
2017, prova HC (fora de cate-

goria) del calendari UCI en la 
que van participar alguns dels 
equips més poderosos del pla-
neta com el Lotto-Jumbo o el 
Trek.
Prades també ha fet actua-
cions lluïdes a Espanya. Al 
2019 va ser cinquè a l’Estatal 
de fons en carretera; a més, 
a la Clásica de Villafranca de 
Ordizia va ser segon al 2016 i 
va acabar tercer en una etapa 
de la Volta a Astúries 2018.
L’any passat es va suspendre 
quasi tota l’activitat compe-
titiva a Àsia i Prades pràcti-
cament no va competir, cir-
cumstància que va deixar-lo 
en una situació complicada. 
Ara, tindrà l’oportunitat de 
començar una nova etapa en 
la que espera seguir mostrant 
la seua qualitat a les diverses 
curses que li depare el calen-
dari previst. 
D’altra banda, el seu germà 
Edu també està motivat al 
màxim amb el seu nou equip, 
el Delko. 

ESPORTS  

Llorenç Sales, bronze a l’Estatal
 El component de la Unió Atlètica Montsià va 

acabar tercer a la prova dels 1500 metres
 Tot i tenir la mínima per a l’Europeu, la decisió 

final era a criteri tècnic i no va ser seleccionat

Llorenç Sales, component de 
la Unió Atlètica Montsià, es 
va fer amb la medalla de bron-
ze a la prova dels 1500 metres 
del Campionat d’Espanya 
absolut de  Madrid. L’atleta 
galerenc va fer un registre de 
3.50.63 en una cursa acciden-
tada en la que va estar a prop 
de caure. Després de ser ter-
cer a l’Estatal, la decisió de si 
podia competir o no al Cam-
pionat d’Europa anava a crite-
ri tècnic, i finalment no va ser 
seleccionat.
Cal recordar que el gran ob-
jectiu de la temporada de Sa-
les és poder classificar-se per 
competir en la prova dels 1500 
metres dels Jocs Olímpics de 
Tòquio, un fet que seria his-
tòric i en el que centrarà tots 
els seus esforços.
D’altra banda, altres atletes 
ebrencs van realitzar actua-

cions destacades en diferents 
competicions. Laia Monforte, 
del Club Atletisme Terres de 
l’Ebre, va guanyar la medalla 
d’or a la prova dels 400 me-
tres llisos del Campionat de 
Catalunya sub’20 que es va 
disputar al Palau Sant Jordi, 
amb una marca de 59’’33. Per 
la seua part, Júlia Buera, de 
l’Agrupació Atlètica de Cata-
lunya, va fer medalla de plata 
als 60 metres amb 8.05. Tam-
bé van sobresortir els bron-
zes d’Oxana Bonjorn, del CA 
Lleida, als 3000, amb 1.55.98, 
i d’Arnau Padrosa, de la Unió 
Atlètica Montsià, al salt amb 
perxa, amb 4.30. 
Finalment, Hailu  Estrampes, 
del Club Atletisme Ascó-Ri-
bera d’Ebre, segueix impara-
ble i va guanyar la medalla 
d’or en la prova de javelina 
sub’16 de l’Estatal d’Hivern de 
Llançaments Llargs Menors 
celebrat a Castelló. Hailu va 
fer un registre definitiu de 
53.49 metres. 

V.M.
LA GALERA

I L’atleta galerenc Llorenç Sales (dreta) es troba en un bon moment de forma. // CEDIDA. 

ESPORTS

Redacció
ALCANAR

Benja Prades comença una nova temporada dintre la seua trajectòria. // CEDIDA.

Benja Prades s’incorpora al Vigo Rías-Baixas
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Els Consells reprenen l’activitat
 El Govern permetrà que els infants i joves amb 

llicències dels consells tornin a l’activitat
 En les darreres setmanes, els consells s’han

sentit discriminats i així ho havien expressat

Després de mesos d’aturada 
esportiva, finalment, els Con-
sells Esportius de Catalun-
ya reprenen la seva activitat 
arran de l’aprovació de les no-
ves mesures preses pel Proci-
cat en matèria de salut públi-
ca. Ara, tal com reivindicaven 
els consells, el Govern  per-
metrà que els infants i joves 
amb llicència dels consells 
esportius, més de 200.000  
arreu de Catalunya dels quals 
més de 5.000 estan a les Te-
rres de l’Ebre, puguin tornar a 
accedir a l’activitat esportiva. 
En  les darreres setmanes, els 
consells s’han sentit discrimi-
nats i demanen que d’ara  en-
davant es mantingui l’equitat 
entre els dos models esportius 

del país (el federat i el  dels 
consells esportius), alhora 
que reclamen que se’ls tingui 
en compte de cara a  possibles 
noves mesures. 
Les mesures vigents amb re-
lació a l’esport són les se-
güents:  S’equiparen les acti-
vitats esportives dels consells 
esportius i esport federat pel  
que fa a poder entrenar amb 
més de 6 persones i participar 
en les competicions  perme-
ses;  les instal·lacions i equi-
paments esportius en espais 
tancats podran seguir oberts  
amb un aforament màxim del 
30% i amb activitats grupals 
de màxim 6 persones  amb 
mascaretes i distància de se-
guretat; i les instal·lacions i 
equipaments que són a l’aire 
lliure seguiran oberts amb un  
aforament del 50% i control 
d’accés. 

Vicky Maigí
AMPOSTA

Els infants i joves amb llicències dels consells tornen a l’activitat. // CONSELL ESPORTIU BAIX EBRE.

ESPORTS

El Campionat d’Espanya de 
Trial 2021, en el que prendrà 
part Adam Raga, començarà 
a Arteixo (A Corunya) el 18 
d’abril, amb totes les mesures 
de seguretat pertinents. El cer-
tamen presentarà novetats com 
la reducció del temps per veure 
les zones el dissabte a només 
dos hores, o les bonificacions de 
punts per arribar abans de l’ho-
ra límit. Com fins ara, al CET, 

els pilots disposaran de tres 
hores de temps per realitzar la 
primera volta i dos hores per a 
la segona, però ara es bonificarà 
amb un punt menys per cada 
cinc minuts que el pilot arri-
bi abans de la seua hora límit 
d’arribada, i a cada volta. El lí-
mit será de tres punts per volta.
D’altra banda, el sistema de 
control de classificació serà te-
lemàtic, a càrrec del programa 
TrialGo. Es podran seguir les 
classificacions online totalment 
en directe.
A l’Estatal del 2021 hi haurà una 

categoria de Veterans B, més 
senzilla que l’existent fins ara, 
el que farà que molts més pilots 
puguin disfrutar del Campionat 
d’Espanya.
Adam Raga està plenament mo-
tivat per afrontar una nova tem-
porada a l’elit, i espera optar a 
les posicions de privilegi 
d’aquest certamen. 

El Campionat d’Espanya de Trial presenta novetats

V.M.
ULLDECONA

Adam Raga, pilot de trial d’Ulldecona. // CEDIDA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

L’organització de la La Tren-
cacims de Paüls ha tingut les 
últimes setmanes i mitjançant 
la FEEC contacte amb les au-
toritats sanitàries i esportives, 
per poder confirmar l’autorit-
zació per part d’aquestes per 
realitzar la Trencacims. 

Malauradament, no hi ha l’au-
torització per a que es realit-
zin totes les modalitats de cur-
sa d’aquesta cita que ja és tot 
un emblema. 
Amb les restriccions actuals, 
només es permet realitzar 
competicions de caràcter ofi-
cial i que formin part d’alguna 
competició federada, amb la 
participación restringida per a 

persones federades. 
En el cas de la Trencacims, 
només es podrà celebrar la 
Mitja Marató i les curses ca-
det, juvenil i júnior, incloses 
dintre el calendari oficial de la 
Copa Catalana de curses per 
muntanya de la FEEC. No es 
podra fer l’Ultra Trail, l’Ultra-
marató, la Marxa i les Curses 
Infantils. 

La Trencacims no podrà celebrar totes les modalitats

V.M.
PAÜLS

Una dels participants a la Trencacims. // CEDIDA.
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Aquest hivern estic 
gaudint moltíssim 
provant receptes 
noves de sopes i 
cremes. Sempre dic 
que reconforten el cos 
i l’ànima. 

La que avui us 
presento és l’última 
sopa que he descobert 
i que m’ha agradat 
moltíssim, una sopa 
de carxofa i bolets. 
Tenim la carxofa en 
un moment òptim 
de collita i ho hem 
d’aprofitar! Els bolets 
que he utilitzat per 
fer-la són deshidratats 
però perfectament 
podeu utilitzar-ne els 
frescos.”

Sopa de
carxofes i bolets

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Arròs amb
abadejo
i carxofes

Ingredients

·  1/4 de kg d’abadejo
·  4 tasses d’arròs 
·  4 carxofes 
·  1 grapat de pèsols 
·  1 tomàquet 
·  4 alls 
·  1 rameta de julivert
·  Pebre roig en pols 
·  3 fils de safrà 
·  Oli d’oliva
·  Aigua
·  Sal i salses

Elaboració

El dia abans, poseu l’abadejo* 
en remull, per a dessalar-lo 
ben dessalat. En una cassola, 
amb un bon raig d’oli, poseu a 
sofregir la tomata*, el julivert, 
els alls, l’abadejo* dessalat, 
les carxofes ben tallades, i els 
pèsols. Remeneu-ho tot ben 
remenat, durant un minut més 
o menys. Afegiu el pebre roig i 
els fils de safrà. I per últim tireu 
l’aigua. La mida de l’aigua seran 
dos tasses per cada una d’arròs. 
Quan aquesta trenque* a bullir, 
tireu l’arròs.
Deixeu-ho coure uns 20 minuts, 
sense deixar de vigilar l’arròs. 
Afegiu la sal i les salsetes* al 
vostre gust. A poder ser, aquest 
arròs ha de quedar sec.

INGREDIENTS
• 5 carxofes
• 30g. bolets deshidratats
• 2 porros petits 

• Suc de llimona 
• Uns 30g. Oli d’OVE
• 1,2l d’aigua aprox.

• Un polsim de sal
• Un polsim de pebre mòlt

ELABORACIÓ
1. Posem a hidratar els bolets 
en un bol amb aigua tèbia i 
reservem, guardant-ne uns 
poquets per la decoració final 
del plat. 
2. Netegem les carxofes i les 
tallem a quarts. Les anem 
dipositant en un bol amb aigua 
freda i suc de llimona. Ens en 
reservem una per tallar-la més 
petita i després utilitzar-la per 

a la presentació final del plat. 
Tallem el porro a rodanxes.
3. Posem a escalfar oli en una 
cassola i sofregim el porro 
durant 8 minuts vigilant que 
no es cremi. Incorporem 
les carxofes i els bolets, i ho 
sofregim uns 5 minuts més. 
4. Ho cobrim amb l’aigua, ho 
salpebrem i ho fem coure durant 
uns 25 minuts o fins que les 
carxofes estiguen ben tendres.

5. Finalitzada la cocció, ho 
triturem molt bé amb la 
batedora. 
6. A una paella posem a escalfar 
una mica d’oli i daurem els bolets 
i la carxofa tallada més petita 
que havíem reservat. 
7. Presentem el plat amb les xips 
de carxofa i els bolets al centre. 
I ara ja només ens queda que 
xalar de valent. Creieu que sí 
xalareu?

LA CUINA DE L'OLGA
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Xiaomi, Oppo i Motorola, al capdavant
de la recarga sense fils a distància
El conegut fabricant xinès Xiaomi ha anunciat aquests 
dies importants avanços en el desenvolupament de 
la seva tecnologia de “càrrega sense fils a distància”, 
però no per millorar les prestacions de velocitat, sinó 
que ens presenta un primer prototip funcional, el qual 
s’espera que en un futur relativament pròxim canviï el 
concepte emprat fins ara.
De moment, el sistema és anomenat Mi Air Charge, 
que traduït seria alguna cosa semblant a “càrrega 
a l‘aire, o aèria”, i ens permetrà carregar els nostres 
dispositius, pensant inicialment en equips telefònics 
intel·ligents, de manera remota, és a dir, sense ne-
cessitat de molestos cablejats ni les típiques bases on 
col·locar-los a sobre. I és que segons Xiaomi, la clau 
està en una revolucionària tecnologia de posiciona-
ment a l’espai que permet la transferència energètica, 
com ja hem explicat, a distància a l’aire.
Entrant en detalls, l’equip base emissor Mi Air Charge 
integra antenes de cinc fases, capaces de detectar la 
ubicació de l’aparell receptor amb molta exactitud i 
enviar-li ones mil·limètriques mitjançant les 144 ante-
nes que disposa al seu interior. D’altra banda, l’aparell 
receptor haurà de ser compatible amb aquesta tecno-

logia, ja que haurà d’integrar un equipament receptor 
amb fins a 14 antenes miniaturitzades, les quals, a més 
d’enviar informació d’ubicació, seran les encarrega-
des de rebre les ones mil·limètriques energètiques de 
l’equip base emissor de Xiaomi.
Quant a xifres reals, a les primeres proves inicials s’ha 
arribat a aconseguir una potència de càrrega de fins a 
5 watts i un radi d’abast de fins a dos metres, encara 
pendents de concretar segons les proves en diversos 
entorns. Xiaomi assegura també que els obstacles fí-
sics no reduiran la potència de càrrega i que diversos 
dispositius podran ser carregats al mateix temps.
D’altra banda, un altre fabricant xinès, en aquest cas 
Oppo, també ha mostrat una tecnologia similar,  i que 
sembla més avançada, tot i que la distància de càrrega 
queda reduïda a menys d’un metre. Anomenada Oppo 
Wireless Air Charging, de la qual ja s’ha mostrat fins i 
tot un vídeo del seu funcionament, permetrà efectuar 
el procés de càrrega fins als 7’5 watts, que tampoc són 
molta cosa, però en aquest sentit, una mica superior al 
sistema de Xiaomi.
De moment, sembla que la cosa està encara una mica 
verda, però tot apunta que en un futur relativament 

proper aquestes tecnologies estaran al nostre entorn. 
Tot i això, un assumpte final i molt delicat, i és que 
encara queda per aclarir per part dels fabricants fins 
a quin punt aquests sistemes poden afectar a la salut 
dels nostres sobresaturats entorns electromagnètics. 
Al seu temps, veurem com s’explica aquest tema.

per Jaume Querol

El maqui ‘el Rubio’ és l’in-
dividu recuperat a final de 
l’any passat a la fossa del ce-
mentiri dels Reguers, a Tor-
tosa. Segons informa el De-
partament de Justícia, l’ADN 
dels ossos ha coincidit amb 
el perfil genètic de la seua fi-
lla, Lídia Serrano, que va ins-
criure el cas al cens de per-
sones desaparegudes de la 
Generalitat. Els arqueòlegs 
van trobar el cos del maqui 
aragonès Francisco Serrano 
Iranzo, amb un tret de bala 
a la pelvis dreta, una dada 
que ja coincidia amb l’autòp-
sia que van fer-li el 1954. Les 
restes es van trobar al punt 
que determinava l’estudi 

previ de la Direcció General 
de Memòria Democràtica i 
que també assegurava el re-
lat d’un testimoni. El cos va 
aparèixer de boca terrosa i 
sense taüt.
Francisco Serrano, el Rubio, 
era un guerriller antifran-
quista que actuava a la zona 
del Maestrat, els Ports i la 
Terra Alta juntament amb el 
maqui Florenci Pla, àlies Du-
rruti, però conegut popular-
ment com ‘la Pastora’.
Els dos maquis van assaltar 
una masia dels Reguers la nit 
del 3 d’agost de 1954. Van en-
trar a la casa a l’hora de sopar 
i van intentar segrestar la filla 
de la família per poder obtenir 
diners i menjar. Un dels fills, 
oficial de milícies, tenia una 
pistola amagada i va aprofitar 
un moment de distracció per 

disparar Francisco Serrano.
Els guerrillers van aconse-
guir fugir de la casa. Floren-
ci Pla va marxar a Andorra, 
però Francisco Serrano va 
acabar morint a causa de 
les ferides. El seu cos va ser 
trobat el matí següent al ba-
rranc de Vallcervera, prop de 
la masia. L’agutzil i el sereno 
van carregar el cadàver dalt 
d’un carro i se’l van emportar 
al cementiri, on va ser ente-
rrat a terra.
Francisco Serrano era natu-
ral de Castellote, un munici-
pi de Terol. La Guàrdia Civil 
va comunicar la mort a la 
família, però no va permetre 
traslladar el cos al poble na-
tal. La filla del maqui, de 84 
anys, continua vivint a Cas-
tellote i té la intenció d’ente-
rrar-lo al poble.

L’anàlisi d’ADN confirma que el maqui ‘el Rubio’
és l’individu recuperat al cementeri dels Reguers
ACN
ELS REGUERS

El cos del Rubio al cementeri dels Reguers. // ARXIU.

DES DE 1917 les dades meteo-
rològiques de Godall s’envien a 
l’Agència Estatal de Meteorologia 
(AEMET). Josep Lleixà, de 90 anys, 
ha pres el relleu d’altres goda-
llencs que manualment han regis-
trat les dades que després s’han 
enviat a Madrid. Des de fa 52 
anys, Josep anota en una lliberta 

les variacions de temperatura i 
les tendències seculars de les pre-
cipitacions al poble gràcies a un 
pluviòmetre model Hellman. Unes 
dades molt valuoses d’una afició, 
la meteorologia, que actualment 
s’ha obert a tothom gràcies a es-
tacions automàtiques més econò-
miques.   A.P. / D.B.

Josep Lleixà continua el registre del temps a Godall

MEMÒRIA

D
DIVERS



Març 2021 // 39cop d’ull

Les dades de l’empresa Kono-
drac que audita minut a minut 
el consum televisiu indiquen 
els bons registres d’audiència 
de Canal 21 Ebre. La televisió 
va ser seguida durant el mes 
de gener per 35.490 especta-
dors diaris una mitjana de 17 
minuts. Una xifra que avala 
l’aposta pel cinema familiar 
durant les vacances de Na-
dal, mantenir la informació 
diàriament i les propostes de 
concerts i espectacles tant 
de les Terres de l’Ebre com 
les servides per la Xarxa de 
Televisions Locals de Cata-
lunya. La mitjana del mes de 
febrer, tot i ser una mica infe-
rior (30.326) contrasta amb el 
rècord d’audiència del 14 de 
febrer. El dia de les eleccions 
al Parlament de Catalunya, la 
programació de Canal 21 va 
ser recolzada per 48.283 es-
pectadors de mitjana. 

L’espectacular xifra del 14 
de febrer posa de relleu que 
molts televidents ebrencs 
van buscar una alternativa a 
la política en una programa-
ció basada en la producció 
pròpia, i sindicada amb La 
Xarxa, amb bons resultats 
d’audiència del programa 
esportiu En Joc (18.386), i 
a partir de les 20.30 hores i 
fins la mitjanit amb la infor-
mació del Notícies en Xarxa 
i l’Especial Eleccions.  Tres 
hores i mitja d’emissió amb 
la participació de diferents 
televisions locals de Cata-
lunya que va reunir 23.468 
espectadors.
Durant la campanya electo-
ral per als comicis del 14-F, el 
debat electoral amb els can-
didats ebrencs organitzat pel 
Col·legi de Periodistes amb 
Canal Terres de l’Ebre i Ca-
nal 21 Ebre va ser seguit per 
11.697 persones durant la 
seua estrena, que van escol-
tar els candidats una mitjana 
de 23 minuts i 25 segons.  

 DIVERS

Canal 21 reuneix 35.000 espectadors
diaris els dos primers mesos del 2021

Imatge de la redacció de Canal 21 Ebre. // JOAQUIM DOMINGO.

Redacció
TORTOSA

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com



LOS GAMBUSINS

EN          ULLADA1

Tortosa:
Av. Remolins, 24
43500
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 Lluís Salvadó veta el PSC 
per governar Catalunya i 
recorda la repressió per 
l’1-O  p3

 Annabel Marcos (Junts) 
aposta per un govern amb 
ERC i la CUP, sense la 
participació d’En Comú 
Podem  p6

 Jordi Jordan reclama un 
govern estable, amb la 
suma d’Esquerra, el PSC i 
els comuns, i rebutja un 
govern Junts-ERC p7

 L’alcalde de Gandesa, 
Carles Luz, afirma que el 
parc eòlic Tramuntana V 
‘no es farà’ p16

 La Ponència Ambiental 
dóna llum verd al parc 
eòlic de l’Ametlló, entre el 
Perelló i la Cala  p17

 Antoni Espanya nega 
que el pla Delta siga un 
retrocés o abandonament 
de la costa p19

 L’alcalde de la Ràpita 
denuncia la inacció de 
l’Estat al Trabucador, un 
mes i mig després del 
Filomena p20

 Els Mossos detenen un 
treballador de L’Onada 
d’Alcanar, acusat 
d’agresions sexuals a dos 
residents p24
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